
13. roč. – 3/2003 Cena 5 Kč
vydává obec Hukvaldy.

Mimo jiné se dočtete o referendu,
o úspěších našich škol, co nám řekl

Petr Domčík, o výstavě pana Kroči, co se dělo na hradě, o aktivitě turistů,
dále pak něco o chovu včel a informace o kabelové televizi.
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ÚÚÚÚ vvvv oooo dddd eeee mmmm
Třetí číslo Hukvaldského občasníku vychází na konci jara, těsně před zahájením

X. ročníku festivalu Janáčkovy Hukvaldy, proto jsme uvedli povídání, jak festival
začal a jak to bylo dál.

V občasníku najdete pravidelné rubriky: informace o 3. zasedání zastupitelstva
obce i opoziční sloupek, článek pana místostarosty o zajímavých návštěvách a jed-
náních i o dalším dění v obci…

Vrátili jsme se k některým událostem, které jsme zažili od vydání minulého čísla.
Za zmínku určitě stojí akce pořádané naší školou ke dni Země, Dni matek, v ne-
poslední řadě Běh Terryho Foxe. Také se dozvíte, jak byly naše děti úspěšné i mimo
školu. O tom, jaké bylo letošní jaro na hukvaldském hradě, napsal kastelán Saša
Litov. Pan Alois Piskoř posílá rodičům našich mladých muzikantů otevřený dopis.
Knihovnice chválí pilné čtenáře z řad žáků naší školy.

V malém rozhovoru na aktuální téma se vyptávala redaktorka Šárka Polochová
Petra Domčíka na rychaltické hasiče. Pokračuje povídání o vzniku domů, tento-
krát prvých 20 popisných čísel na Hukvaldech. Naši turisté se s námi podělili o zá-
žitky z turistických akcí a připojili pozvánku na zářijové setkání turistů na Hu-
kvaldech u příležitosti 115. výročí založení klubu. Kalendárium jsme věnovali 70.
výročí zpřístupnění domu Leoše Janáčka pro veřejnost. O době od Velikonoc do Bo-
žího Těla, jak to bylo za jejího dětství, vypráví paní učitelka Marie Maťová. Přečtě-
te si úvahu, zda vínu více rozumí muži nebo ženy, druhou část rad začínajícím
včelařům a také podrobné informace o kabelové televizi.

Redakce

Co se událo
na Hukvaldech

V poslední době bylo několik událostí,
které stojí za připomenutí. Nejprve
k nám na Hukvaldy dne 10. 4. 2003 zaví-
tal na návštěvu velvyslanec USA v ČR
p. Craig Roberts Stapleton s doprovo-
dem.

Po návštěvě Štramberku a Kopřivnice
pan velvyslanec u nás navštívil Památník
Leoše Janáčka, kde se seznámil s životo-
pisem a dílem našeho významného hu-
debního skladatele. Za odborného výkla-
du správce památníku pana Karla Do-
hnala si prohlédl nedávno rekonstruova-
ný Janáčkův domek. Poté se celá delega-

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee ce odebrala do Ostravy a pokračovala
v návštěvě Moravsko-slezského kraje.
Pan velvyslanec v našem kraji pobýval na
pozvání pana hejtmana Tošenovského. 

Další událostí, která stojí za zmínku,
byla pracovní porada vedení oblastního
výboru KČT Moravsko-slezského kraje
v čele s ing. Boháčem se zástupci našeho
TJ Sokol Hukvaldy, zástupci obce, školy,
a zástupci odborů KČT sousedních obcí.
Úkolem této pracovní schůzky bylo při-
pravit podmínky pro setkání turistů
z celé oblasti MS kraje dne 20. září 2003
na Hukvaldech.

Dne 12. 4. 2003 navštívil náš region mi-
nistr zemědělství ing. Jaroslav Palas. Set-
kání s panem ministrem proběhlo ve Fry-
čovicích na obecním úřadě a zúčastnili se
ho zástupci Sdružení měst a obcí povodí
Ondřejnice. Na této schůzce pan ministr
odpovídal na otázky představitelů měst



trola se týkala zadání projektu a prů-
běhu výstavby hřiště v Rychalticích.
Také finanční výbor vypracoval zprávu
k tomuto projektu se závěrem, že by se
měla touto věcí zabývat firma, která
tomu rozumí. Pan Žáček se vyjádřil, že
výstavba hřiště byla akcí v rámci rov-
noměrného rozvoje obce a byla v pro-
gramu obce. O slovo požádal pan Kná-
pek, jednatel Severomoravské staveb-
ní společnosti, a mimo jiné prohlásil,
že na hřišti byly provedeny práce ve
výši 1 100 000 Kč. Nedokázal vysvětlit ne-
dbalé vedení stavebního deníku, ve
kterém chybí zápisy o podstatných
změnách. Vystoupila také paní Mich-
nová v podstatě s výpady proti člence
zastupitelstva paní Kornetové a do-
konce s obviněním, že za obecní pení-
ze bylo upraveno okolí rodinného
domku Kornetových. Paní Kornetová
to uvedla na pravou míru sdělením, že
naopak oni museli investovat do vjez-
du na svůj pozemek, který byl výstav-
bou hřiště narušen. Pan Bernatský se
podivil, jak stavba mohla být při ko-
laudaci převzata bez závad. Závěr dis-
kuze byl takový, že zastupitelé obce
schválili požádat o komplexní zhod-
nocení zpráv kontrolního a finančního
výboru, stavební komise a též stavby 
jako takové soudním  znalcem.
Pan starosta informoval, že umístění
úřední desky na budově obecního
úřadu neschválili památkáři, proto se
hledá další řešení.

3. Prodej obecního majetku
— odprodej části mlýnského náhonu

v Rychalticích byl zamítnut — pro-
téká pozemky, které nejsou ve
vlastnictví obce,

— byl schválen odprodej budovy bý-
valé prádelny v Dolním Sklenově
manželům Fajkusovým,

— Tatra Kopřivnice, a. s. odkládá od-
koupení pozemku u „Tatrovácké
chaty“ na rok 2004,

— bylo zamítnuto odkoupení budovy
a pozemku „Bačkorky“, spadá pod
restituce bývalého církevního ma-
jetku,
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a obcí, které se týkaly agrárního sektoru,
jeho další budoucnosti po vstupu do EU
v návaznosti na komunální politiku,
která se významnou měrou podílí na
údržbě a tvorbě krajiny. Jednalo se např.
o protipovodňových opatřeních na řece
Ondřejnici po celém jejím toku, možnost
výstavby poldrů (suchých nádrží), mož-
nosti výstavby centrální čističky odpad-
ních vod včetně kanalizačního sběrače
apod.

Pokud jde o další dění v obci, je vybrán
dodavatel stavby „Výstavba komunikace
pro pěší turistiku v Hukvaldech“, podepi-
suje se smlouva, běží výběrové řízení na
dodavatele akce „Stavební úpravy požár-
ní zbrojnice Rychaltice“, je zaměřeno bý-
valé koupaliště včetně příjezdových ko-
munikací a také bylo započato s jeho za-
vážením zeminou.

V plném proudu jsou přípravy na jubi-
lejní 10. ročník „Mezinárodního hudeb-
ního festivalu Janáčkovy Hukvaldy 2003“,
kde je třeba zajistit technické zázemí pro
účinkující, kteří budou vystupovat v am-
fiteátru i na hradě.

Ing. Ladislav Foldyna, místostarosta

Zpráva o 3. zasedání
obecního
zastupitelstva dne
19. 5.

Obecní zastupitelstvo se sešlo dne 19.
5. 2003 ve víceúčelovém sále ZŠ Hukval-
dy. Přítomno bylo 15 zastupitelů.

Po schválení programu
1. Pan starosta informoval o rezignaci

paní Michnové na člena zastupitelstva
k 5. 5. 2003. K 6. 5. 2003 přijal mandát
člena zastupitelstva pan Alois Kuběna
a ten následně složil slib do rukou sta-
rosty.

2. Kontrola usnesení z 25. 2.
Zprávu kontrolního výboru, kterou za-
stupitelé dostali, okomentoval předse-
da tohoto výboru pan Petratur. Kon-
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4. závěrečný účet obce Hukvaldy za rok

2002 byl schválen s výhradou k vyúčto-
vání akce hřiště,

5. Paní Kotterbová přišla požádat obecní
zastupitelstvo a občany o podporu 10.
ročníku Mezinárodního hudebního
festivalu Janáčkovy Hukvaldy, zároveň
všechny na festival pozvala. Fond chce
investovat do opravy budovy rodné
školy Leoše Janáčka.

6. Rozpočtové opatření — pan místosta-
rosta informoval o stavu rekonstrukce
hasičské zbrojnice v Rychalticích,
chystá se výběrové řízení. Částka po-
třebná na opravu se zvýšila o 500 000 Kč.
Paní Kornetová poukázala na to, že se
bude muset pro přívod vod do zbrojni-
ce rozkopat cesta a chodník, které byly
upraveny v rámci rekonstrukce hřiště
a připomenula, že o tom mluvila na
několika jednáních zastupitelstva před
zahájením úprav hřiště. Hřiště mělo
být vesnického typu. Členka zastupi-
telstva paní Hložánková prohlásila, že
ona je pro to, aby na hřišti bylo veške-
ré vybavení, tak jak je to na sídlištích
ve městech. Na to paní Kornetová rea-
govala, že se má jednat o vesnické
hřiště. Načež paní Hložánková řekla
paní Kornetové:
„Vy jste výběhová typa“.

7. Program rozvoje obce na rok 2003—
2006 po bouřlivé diskuzi nebyl přijat.

8. V různém se projednávalo:
• rozdělení zisku vytvořeného ZŠ L. J.

Hukvaldy,
• zavezení stávajícího bazénu koupa-

liště a provedení terénních úprav,
• byl zamítnut požadavek pana Petra-

tura na doručování kopií zápisu za-
sedáni rady a zastupitelstva předse-
dovi kontrolní komise popřípadě
i ostatním členům kontrolního vý-
boru, nejprve bude zjištěn právní
výklad zákona o obcích ve věci doru-
čování kopií,

• pan Bujnoch diskutoval o užívání
obecního majetku,

• pan Drlík nabídl obci odkoupení
areálu dnešního koupaliště s tím, že
zde investuje 2 miliony korun a vy-

buduje tu rekreační a kulturní areál 
včetně tábořiště,

• pan Sasín kritizoval využívání pra-
covní doby zaměstnanci obecního
úřadu, kteří zajišťují veřejně pro-
spěšné práce,

• na připomínku pana Sasína k ne-
dobrému fungování obecní televize,
připustil pan Foldyna, že ne vždy
obecní televize funguje tak, jak by si
to představoval, věc bere na sebe
a na zlepšení se pracuje,

• na závěr pan starosta informoval 
o referendu o vstupu do Evropské
unie ve dnech 13.—14. 6. 2003.

Zasedání v podstatě ukončilo zazvonění
budíku pana Bujnocha při čtení návrhu
na usnesení.

Mgr. Šárka Polochová

Opoziční sloupek
Třetí zasedání obecního zastupitelstva

proběhlo dne 19. 5. 2003 v sále Základní
školy Leoše Janáčka. Po doplnění progra-
mu o dva body navržené opozicí začalo
zasedání svižně informací o rezignaci
členky zastupitelstva paní Jaroslavy
Michnové. Novým členem ZO se stal po
složení slibu pan Alois Kuběna z kandi-
dátky KDU–ČSL. Z usnesení 11. rady
obce jsem nabyl dojmu, že aktivita někte-
rých jejích členů v této věci mohla hrani-
čit s horlivostí.

Kontrola plnění minulého usnesení za-
brala bezmála hodinu. Zastupitelé disku-
tovali ke zprávám, které předložily výbo-
ry finanční a kontrolní jako výsledek kon-
troly investiční akce „Rychaltice — úpra-
va centra“ z loňského roku. Zprávy byly
hodnoceny jako objektivní, byly konsta-
továny rozdíly skutečnosti proti projektu.
V diskuzi vystoupili věcně s vysvětlením
zástupci dodavatele. V projevech zastu-
pitelů koalice bylo věcnosti podstatně
méně, zato nechyběla demagogie a ohří-
vání vlastní staré polévky. Rada obce jako
reprezentant koalice se blýskla nehlaso-
vatelným návrhem na usnesení: „vyplyne
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z jednání ZO“. Nakonec koalice se přece
jen dohodla na tom, že věc nechá posou-
dit soudním znalcem.

V projednávaném bodu Prodej obecní-
ho majetku se šest zastupitelů koalice
a šest zastupitelů opozice shodlo na pro-
deji bývalé obecní prádelny v Dolním
Sklenově místnímu občanovi. V rámci
rozpočtového opatření č. 1 koalice s dílčí
podporou opozice schválila zasypání
obecního koupaliště.

Při projednávání Programu rozvoje
obce na léta 2003—2006 opozice vyjádři-
la svou připravenost tento ambiciózní
a motivující program podpořit. Toho se
snad zalekli někteří zastupitelé koalice.
Zaleknutí se rozšířilo následně na všech-
ny zastupitele koalice, takže pro původní
návrh hlasovalo jen pět zastupitelů opo-
zice. Škoda, mohl to být zlatý hřeb pro-
gramu zasedání. Co si má člověk myslet
o návrhu rady obce: „ZO schvaluje Pro-

gram rozvoje obce na období 2003—2006
— po provedených úpravách?“

V bodu Různé pisatel upozornil na ne-
povolené parkování osobních aut na
trávníku obecního parku pod kostelem
v Rychalticích (ačkoliv se v těsné blízkos-
ti nacházejí hned dvě veřejná parkoviště).
Jeho návrh na usnesení, aby se tímto pří-
padem opakovaně zabývala obecní rada,
byl koalicí smeten se stolu. Výsledek hla-
sování si vysvětluji buď dezorientací za-
stupitelů koalice nebo střetem jejich
zájmů.

Z řad občanů zazněly připomínky
k mezerovitosti ve vysílání obecní televi-
ze a pracovní morálce zaměstnanců
obce, pečujících o údržbu zeleně.

Stručná statistika: zastupitelé 15, koali-
ce 8, opozice 7, občané 20. Doba trvání
cca 4 hodiny a 20 minut podle mého ná-
zoru nesvědčí o dobré přípravě zasedání.

Ing. Petr Bujnoch

Smutná zpráva
S lítostí jsme vzali na vědomí zprávu, že

nás dne 9. června 2003 ve věku 79 let na-
vždy opustil pan MUDr. Ignác Štefek
z Rychaltic. Budeme stále na něj s úctou
vzpomínat jako na svého lékaře, který
dlouhá léta od roku 1955 do roku 1991
pečoval o naše zdraví. Pan dr. Šefek také
několik let přispíval svými odbornými
články do našeho Hukvaldského občasníku.

Pane doktore, děkujeme Vám. Čest Vaší
památce.

Jak jsme se vyjádřili
v referendu?

I když se referendum konalo po uzávěr-
ce tohoto čísla, redakce považovala za
důležité uveřejnit zprávy o jeho výsledku:

Obec Hukvaldy: počet zapsaných
oprávněných voličů 1570

počet vydaných úředních obálek 990
počet platných hlasů 967
počet hlasů ANO 761
počet hlasů NE 206

Z uvedených čísel
vyplývá, že se refe-
renda zúčastnilo 63
% oprávněných vo-
ličů. Z celkového
počtu hlasů ANO
vyslovilo 78,7 %, NE
21,3 %. Neplatných
hlasů bylo 2,3 %. Procento hlasů Ano je
malinko nad celostátním průměrem.

Redakce
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Mateřská škola
informuje
Výlet dětí

Když se na programu akcí pro děti ob-
jeví výlet, znamená to, že se nezadržitel-
ně blíží konec školního roku. Výlety dětí
z mateřské školy jsou nerozlučně spjaty
se zoologickou zahradou. V letošním
roce jsme zvolili Zoo v Lešné. Ráno 30.
května mnoho dětí nemohlo dospat,
přece výlet je výlet. Do autobusu nastou-
pilo 48 dětí a mnohé z nich měly dopro-
vod — maminku, tatínka, babičku nebo
dědečka. Sluníčko se na nás usmívalo
a my jsme se vydali za zvířátky.

Zoo nás přivítala v plné kráse, ještě
jsme stačili přivonět ke kvetoucím rodo-
dendronům a azalkám a vidět krmení ně-
kterých zvířat. Děti si prohlédly všechna
zvířátka, ale zaujaly je také průlezky
a klouzačky. S plnou hlavou dojmů a bříš-
kem dobrot jsme v půl třetí odjížděli
domů.

Děti měl výlet zcela zdarma. Vstupné
se platilo z prostředků SRPŠ a na dopravu
jsme získali sponzorský dar od p. Valtra
Kotterby, za což mu patří velký dík. Do-
spělí přispívali na dopravu 70 Kč a hradi-
li si vstup do zoo.

Po celý den nás provázelo sluníčko.
To asi proto, že dávalo pozor na děti
a chtělo vědět, jestli někdo nebude zlobit.
A musím říci já, i sluníčko, že všechny
děti byly hodné. A tak za rok opět na výle-
tě nashledanou.

Škola v přírodě
Opět po šesti letech jsme se s dětmi

mateřské školy vydali na školu v přírodě.
Přes agenturu BABY TOUR jsme si vybra-
li hotel Frieden na Horní Bečvě. Jeli jsme
tam společně s Mateřskou školou Fryčo-
vice. Odjížděli jsme v pondělí 2. června
a vraceli se v sobotu 7. června. Před od-
jezdem jsme museli vyřídit pár formalit
— podepsat prohlášení o zdravotním
stavu dítěte, vybrat kapesné, průkazky
zdravotní pojišťovny… ale všechny for-
mality jsou již za námi, přijíždí autobus,
nakládáme zavazadla a vyrážíme vstříc
dobrodružství. Při odjezdu se všech 20
dětí tvářilo statečně a maminkám děti
mávaly s úsměvem.

Režim dne byl trochu volnější. Děti se
po probuzení umyly, „ustlaly“ si postel
a uklidily pokoj. Snídaně byla v 8 hodin.
Po snídani hodnocení úklidu — za hezký
pokoj sluníčko, za neuklizený mráček. Po
snídani jsme si vzali svačinku a odcháze-
li na dopolední vycházku. Ve 12 hodin byl
oběd. Po obědě děti musely odpočívat na
pokoji, ale nenutili jsme je ke spaní.
Mohly si kreslit, vybarvovat, hrát pexeso,
karty, domino, stavět z chevy nebo lega…
V 15 hodin byla svačinka a následoval od-
polední program. Při vycházkách se děti
seznámily s prostředím kolem přehrady
a krásnou přírodou Horní Bečvy. Hráli
jsme hru Na poklad, soutěžili ve stavění
nejhezčí lesní zahrádky, zahráli jsme si
„lesní pexeso“, porovnávali schopnost
v „žabím skoku“, „račí chůzi“, „opičím
houpání“… Ale nabídli jsme dětem i pro-
jížďku na koni na pravé jízdárně, koupá-

ZZZZ     nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll
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ní v krytém bazénu a samozřejmě nemo-
hl chybět ani karneval. Dětem, které ne-
měly masku,jsme ji pomohli vyrobit.

Děti byly jako vyměněné, hodné a děla-
ly nám jen samou radost. „Smutníčků“ —
tak říkáme stýskání po mamince — jsme
se brzy zbavili. Děti se pouze jednou dí-
valy na televizi, a to když jsme čekali na
autobus při odjezdu. Jinak jsme na ni
nějak úplně zapomněli.

Celý týden se oděti staraly paní učitelka
Petra Zemanová a paní Kabátová a já. Je
to služba 24 hodin denně, ale dělají ji
lidé, kteří mají rádi děti, a tak to tak ne-
berou. Nestal se nám žádný úraz,a to je to
nejdůležitější. Doufám, že dětem líbilo
a že za rok pojedeme znovu.

Dr. Vladimíra Nevludová

rosta z Oplocan u Tovačova v bývalém
okrese Přerov, že na území jejich obce ba-
lónky dopadly. Zdravil žáky naší školy
a slíbil, že se určitě ozvou děti z místní
školy. V pátek přišla obálka s pohlednice-
mi obce Oplocany s pozdravem dětí
z první třídy.

„Ahoj děti 1. třídy. 16. 4. 2003 přistálo
vaše přání Zemi u nás v Oplocanech. Za-
síláme Vám pohledy a také pozdrav od
našich dětí.“ Kuba, Michaela, Natálie,
Eva, Sandra, Tomáš, Lukáš. Naše děti
měly velkou radost a se zájmem hledaly
na mapě, kde Oplocany leží.

Děkuji všem občanům, kteří při příleži-
tosti tohoto dne přinesli papír a hliník.
Výtěžek činil 3 020 Kč a je převeden do
pokladny SRPŠ na akce školy pro děti.

Den Země
16. 4. se konala na Základní škole Leoše

Janáčka Hukvaldy akce ke Dni Země. Děti
z mateřské školy vypustily balónky s po-
selstvím Zemi od kapličky za „chatoviš-
těm“ ve stejnou dobu jako děti ze školy
z Fojtových vrchů a žáci 8. a 9. ročníku
z obory. Protože prvňáčci měli balónky
menší, paní učitelka Lenka Nevludová
napsala poselství dětí na jeden lísteček,
na který se také všechny děti podepsaly,
a vypustila balónky svázané dohromady.
Jaké bylo naše překvapení ve čtvrtek do-
poledne, když do školy telefonoval sta-

Některá přání naší Zemi, které děti při-
pojovaly k balónkům:

5. ročník
Naše Zemičko, přeji Ti hodně úrody

a čistého vzduchu.
Zemičko, matičko, ty naše velké sluníč-

ko, přeji Ti hodně úrodné a čisté vody.
Naše Zemičko, přeji Ti hodně úrody,

čistého vzduchu a šťastných lidí.

6. ročník
Dlouho žij krásná modrá planeto.
Buď dlouho zdráva a krásná Země má.
Chválím Tě, Země má.

7. ročník
Buď zdráva Země má.
Zdravím všechny lidi v Evropě.
Zdravím Tě Země.



kvapen. Diplomy a ceny jsou rozdány a já
se již pomaličku těším na další soutěž. 

Co tedy dodat? Domů jsme dojeli bez
problémů a já se nemohu zbavit pocitu,
že Hukvaldy jsou pro příborské modeláře
stále a stále větší konkurencí.

Petr Čajánek

Činnost
modelářského
kroužku při ZŠ Leoše
Janáčka Hukvaldy

Ve školním roce 2002/2003 navštěvuje
modelářský kroužek 19 žáků. Kroužek se
dělí na dvě odbornosti:

a) plastikoví modeláři,
b) volně létající modely.
Plastikoví modeláři se scházejí dvakrát

týdně a „volňásci“ jedenkrát týdně a dále
na domluvených trénincích. Úspěšně
jsme se zúčastnili okresních a krajských
soutěží. V okresní soutěži plastikových
modelářů jsme se umístili na postupo-
vých místech do krajského kola.

Krajské kolo probíhalo v Havířově 10. 5.
2003. V této soutěži získali třetí místa ve
svých kategoriích naši žáci :

Petr Čajánek — bojová technika 1:38,
David Čajánek — letadla 1:48, v kategorii
mladších žáků skončil na 2. místě Petr
Kocián-letadla 1:48.

„Volňásci“ se zabývají stavbou házedel
a v této kategorii se také soutěží. Z okres-
ní soutěže jsme postoupili do krajského
kola. Před krajským kolem si kluci zasou-
těžili na veřejné soutěži v Havířově, kde
obsadili první čtyři místa v tomto pořadí:
Lukáš Kazík, Josef Kazík, Václav Čajánek
a Denis Pustějovský.

Krajský přebor se konal 8. června 2003
v Ostravě – Výškovicích. Soutěžilo 5 na-
šich modelářů, z nich Jakub Bujnošek
získal 2. místo.

Modelářství je finančně dosti nákladný
koníček a proto děkujeme za finanční
příspěvky od členů ODS a od SRPŠ, kteří
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3. ročník
Milá Země. Přeji Ti,
aby lidé neodhazovali odpadky a chrá-

nili přírodu a abys byla stále krásná,
ať jsi krásná a čistá,
aby lidé chránili přírodu, nevyhazovali

odpadky a nevypouštěli odpady do řek,
aby se nekácely stromy a lidé nevyha-

zovali odpadky,
aby se Ti s námi dobře žilo.

1. ročník
Milá Země. Přeji Ti, 
aby se lidé už nebáli,
aby nebyly povodně,
čistý vzduch a čistou vodu,
čisté ovzduší, abys byla zdravá,
aby nebyla válka.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Modelářská soutěž
Je sobota brzy ráno a já ne a ne ještě

usnout, ačkoliv modelářská soutěž začí-
ná až za dvě za půl hodiny. Nakonec jsem
se dočkal. V osm jsem již stál na zastávce
s Adamem Holubem a Davidem Čaján-
kem a společně jsme čekali na našeho
„šéfa“. Za chvíli se „přiřítil“, my nastou-
pili a uháněli si to do Frýdku–Místku.
Cesta byla docela pohodová až na úsek
blízko vlakového nádraží. A už se před
námi objevila nám velmi dobře známá
budova, ano byl to DDM (Dům dětí
a mládeže, pozn. red.) Frýdek–Místek. vy-
běhli jsme po schodech, skoro po čty-
řech, a rychle jsme vyplnili listiny, vybali-
li modely a odebrali se k přejímce mode-
lů. Protože nám zbylo mnoho času, po-
řádně jsme si prohlédli konkurenty. Čas
uběhl jako voda a zahájení soutěže se ne-
odkladně blížilo. Po chvíli nás rozhodčí
a pořadatelé svolali do místnosti s mode-
ly a zahájili soutěž. Nás poslali do počíta-
čové učebny a sami se pustili do hodno-
cení modelů. Stihl jsem si zasurfovat po
internetu, koupil jsem si párek s rohlí-
kem, pak druhý a sel jsem na počítače
znovu. Konečně jsme se dočkali. Výsled-
ky byly stanoveny. A já jsem byl mile pře-
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nás podpořili. Také děkujeme vedení ZŠ
LJ Hukvaldy za dobrou spolupráci.

Touto cestou se obracíme se žádostí
o finanční příspěvky také na další spon-
zory. Předem děkujeme.

Jaromír Grufík a Jaroslav Budírský,
ved. kroužků

Sláva vítězům,
čest poraženým!

Brzy ráno, dne 17. 5. 2003 odjeli do
Prahy žáci deváté třídy ZŠ Tomáš Dryják
a Ivan Rožnovský, mnou doprovázeni,
aby reprezentovali naši školu v celostát-
ním veřejném kole hlavní soutěže škol-
ních tříd EUROREBUS 2002/2003. Do ce-
lostátního kola této zeměpisné soutěže
se kvalifikovali díky práci celého deváté-
ho ročníku a spolupráci s p. uč. Křenkem.
Úkoly řešili na příslušných internetových
stránkách. Samotné veřejné kolo pak
proběhlo v jedné z poslucháren Purkyňo-
va ústavu 1. lékařské fakulty Univerzity
Karlovy v Praze a zúčastnilo se ji na 250
dvojic z celé ČR, rozdělených do katego-
rií ZŠ a SŠ. Naši žáci se na záludné otázky
snažili odpovídat co nejpřesněji, ale sta-
čilo to „jen“ na 88. místo. Při vyhlašování
konečného umístění pak měli smíšené
pocity. Netruchlili, ba ani neslavili. Uči-
telský sbor pak dospěl k názoru, že bylo
dosaženo úspěchu.

Mgr. Radoslav Jarošek, učitel ZŠ

Běh Terryho Foxe
2003

Dne 1. 5. 2003 pořádala Základní škola
Leoše Janáčka Hukvaldy ve spolupráci
s TJ Sokol Hukvaldy, pod záštitou Obce
Hukvaldy již IV. ročník Běhu Terryho
Foxe.

Noční deštík nás, pořadatele, trošku vy-
strašil, ale při přípravě ozvučovací tech-

niky a dalšího všeho potřebného pro ús-
pěšný start pomalu „vykukovalo“ sluníč-
ko. V 8 hodin se začala připravovat Laš-
ská dechová hudba mladých pod vede-
ním Aloise a Luboše Piskořových a při-
cházeli první účastníci, pro které byla
připravena trička, čelenky, talíře a samo-
lepky. Moderátor Petr Láník připomněl
účastníkům, co to vlastně Běh Terryho
Foxe je a jaké jsou jeho principy. Připo-
mněl také generální sponzory. Bohužel
z místních občanů se, v letošním roce po-
prvé, nenašel jediný sponzor.

Ale při této akci nejde jenom o peníze.
Přicházely a přijížděly na kolech celé ro-
diny, zúčastnili se i představitelé obce,
někteří členové obecního zastupitelstva
a 10 hostů generálního sponzora Všeo-
becné zdravotní pojišťovny.

Běh byl odstartován v 9 hodin. Měst-
ským úřadem, odborem dopravy, byla
povolena uzávěrka silnice od školy ke ka-
rosárně, takže se peloton bezpečně do-
stal přes rušnou silnici. Některým činil
problémy kopec ke „Strakošům“, ale na-
konec jej úspěšně zdolali všichni. Po do-
běhu do cíle dostalo každé dítě od SRPŠ
fruiko s oplatkem a diplom Běhu Terryho
Foxe. Lašská dechová hudba mladých
pokračovala ve svém vystoupení. Hluk
nákladního automobilu zbystřil pozor-
nost všech, protože byl očekáván příjezd
Tatry s posádkou Tomeček - Vodák, která
se na Rallye Paříž Dakar 2003 umístila
spolu s dalšími členy posádky na druhém
místě. Děti ihned požadovaly autogram,
což jim oba ochotně splnili. Moderátor je
pak „vyzpovídal“ nejen o Rallye, ale
i o tom, co je čeká v budoucnu.Připo-
mněl, že pan Tomeček absolvoval v hu-
kvaldské oboře civilní vojenskou službu.
Děti si mohly prohlédnout Tatru a dosta-
ly plakáty.

Následovala další část programu —
soutěže, které připravili členové TJ Sokol.
Přetahování lanem, šipky, zatloukání
hřebíků speciálním kladivem a házení
kroužky na cíl zaujaly nejen děti, ale i do-
spělé. Byla legrace.

Běh absolvovalo 225 účastníků, trasa
byla dlouhá 2,9 km. Výtěžek z akce 7 467
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Kč se zasílá na účet České obce sokolské,
na podporu výzkumu léčby rakoviny.

Děkuji všem organizátorům — peda-
gogickému kolektivu školy, rodičům ze
SRPŠ — Libě a Jirkovi Strakošovým, Janě
Soškové, Dáši Giňovské, Milanovi Kout-
nému, Mileně Mifkovičové, Hance Dud-
kové, vedoucím Lašské dechové hudby
mladých Aloisi a Luboši Piskořovým, čle-
nům TJ Sokol p. Dryjákovi, Světlaně Kor-
netové, Igoru Fojtíkovi, pracovnici Obec-
ního úřadu Martě Sobotíkové a moderá-
torovi Petru Láníkovi. Také místním „do-
kumentátorům“ — foto Stanislav Fojtík,
kamera Jan Jašurek.

Nashledanou při příštím ročníku.
Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Závody lehké atletiky
v Brušperku

Dva dny soutěžily školy z povodí Ond-
řejnice na atletických soutěžích v Bruš-
perku. Tyto závody se konaly v úterý 3. 6.
a ve středu 4. 6.

V úterý soutěžily děti 1. stupně z Bruš-
perku, Staré Vsi, Krmelína, Fryčovic, Koz-
lovic a Hukvald. Já jsem tam sice v úterý
nebyla, ale mohu říci, že 1. stupeň dopa-
dl lépe než jejich starší spolužáci. Získali
celkem 8 diplomů. Za první třídu vyhrály
v hodu do dálky Žaneta Kozlovská (2. mís-
to) a Nikola Fojtová (3. místo). Za druhou
třídu zvítězila sestra Nikoly Katka, která
získala 3. místo také v hodu. Honza Ermis
obsadil 3. místo v běhu na 50 m. Repre-
zentoval naši školu v kategorii 3. tříd.
Nejlépe zabodovala 4. třída, která vybojo-
vala 3 diplomy. Zasloužili se o to Magda-
léna Hrčková (2. místo běh ) a Jakub Buj-
nošek (1. místo běh, 3. místo skok do
dálky). V kategorii 5. tříd si Markéta Hr-
čková ve skoku dalekém doskočila na 1.
místo. Celkově se první stupeň umístil na
skvělém 4. místě.

Ve středu 4. 6. bojovali žáci 2. stupně ze
stejných škol. Tady jsme reprezentovali
celkem dobře, protože počet získaných

diplomů byl 9. Soutěžili žáci 6. až 9. tříd.
Z 6. třídy se na stupních vítězů neumístil
nikdo. Ze 7. třídy se to podařilo Terezce
Plesníkové (3. místo — hod) a Zbyňkovi
Velartovi (3. místo běh na 60 m). Osmá
třída byla nejúspěšnější — odnesla si 7
diplomů. Martin Velart získal všechna tři
umístění — 1. místo v běhu na 1000 m, 2.
místo běh na 60 m a 3. místo za skok do
dálky. Já jsem skončila třikrát první (hod,
skok, běh na 800 m) a jednou druhá,
a o v běhu na 60 m. Z devítky nebodoval
nikdo. V celkovém hodnocení jsme do-
padli hůř. Bohužel jsme byli poslední. Ale
to nevadí.

Myslím, že tyto dva dny bylo krásné po-
časí (i když trochu moc horko) a tělocvi-
káři (P. uč. Martin Křenek a Eduard Škva-
ra) nás výborně připravili a my jsme vy-
bojovali celkem dobrá místa. Hlavní ale
je, že jsme si to skvěle užili. Snad už se tě-
šíme na příští rok

Eva Chromíková, 8. roč.

Akademie
ke Dni matek

V pátek 2. 5. 2003 pořádala Základní
škola Leoše Janáčka Hukvaldy v sále školy
vystoupení žáků ke Dni matek. Režii
měla tentokrát na starosti paní učitelka
Lenka Nevludová.

Program zahájila básničkou Zuzanka
Kološová, po ní se představil malý Lašá-
nek — děti z mateřské školy pod vedením
paní učitelky Pavlíkové. Snažily se a v bí-
lých košilkách byly úžasné. Větší Lašánek
nevystupoval. protože vedoucí a cimba-
listka v jedné osobě je dlouhodobě ne-
mocná. Ale od září bude Lašánek praco-
vat dále ve změněném obsazení.

Mirek Nytra troubil na trubku a Monika
Kapsiová zahrála na klavír. Žáci čtvrtého
ročníku, spolu s panem učitelem Škvarou
v roli Sněhurky, rozesmáli publikum.
Markétka Giňovská, Verunka Sládková
a Bohunka Pěluchová pod vedením paní
učitelky Klečkové zahrály na flétny. Děti
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Úspěch našich dětí
V prvních červnových dnech dostali ro-

diče dětí, které se zúčastnily soutěže „Co
bych chtěl dělat na letním táboře“ dopis:
„…s potěšením vám oznamujeme, že
vaše dítě vyhrálo v soutěži »OPAVIA – LU
dětem o nejhezčí obrázek« a může se zú-
častnit Letního tábora… Účast na táboře
včetně dopravy a celkového pojištění je
pro děti zdarma! Gratulujeme!“

A kam tedy děti 5. a 6. ročníku ZŠ Leoše
Janáčka pojedou? Vítězové soutěže proži-
jí nezapomenutelných 14 dní od 19. čer-
vence do 2. srpna v rekreačním areálu Že-
livka, který se nachází na Českomoravské
vrchovině, 90 km jihovýchodně od Prahy.
Leží v krásném lesnatém údolí mezi
třemi přehradami. Pro děti je připraveno
množství dobrodružných aktivit, napří-
klad raftování na řece, jízda na minimo-
torkách, trenažér pro kosmonauty, tábo-
ráky, diskotéky, večerní „bojovky“ atd.

Přejeme všem výhercům krásný pobyt.
Jsou to tito žáci: Martin Piskoř, Zuzana
Kozlovská, Barbora Strakošová, Hana
Plesníková z 5. ročníku a Monika Lančo-
vá, Markéta Jurečková, Magdaléna Hr-
čková, Kateřina Jonášová a Lenka Rož-
novská ze 6. ročníku. Je mi líto, že někteří
odevzdali své práce až po termínu ode-
slání, takže snad příště.

Hana Volná, uč. výtvarné výchovy
Pozn. redakce: Kresbičky dětí jsou uve-

řejněny v Občasníku.

z prvního ročníku zatančily mazurku
a z druhého ročníku pak taneční kreaci
„Stonožka“.

Jako host vystoupily mažoretky ze sou-
borů Krokodýl a Krokodýlek z Ostravy.
Děvčata spolu s vedoucími byla ubytová-
na ve škole a spojila vystoupení se sou-
středěním na Hukvaldech. Spolupracují
s naším souborem mažoretek. V loňském
roce se Krokodýl i hukvaldské Bystroušky
zúčastnily společného soustředění v re-
kreačním středisku Hadinka u Vítkova.
Letos o prázdninách, v srpnu, opět absol-
vují společné soustředění, tentokrát
i s Lašskou dechovou hudbou mladých.
Vystoupení mažoretek bylo odměněno
velkým potleskem.

Následovala báseň Klárky Saranové,
mimořádné zprávy žáků 8. ročníku,
ukázky práce kroužku cvičení mladších
žáků, který vede Jana Elbelová, taneční
vystoupení žákyň 7. ročníku a báseň
Markétky Giňovské. Samozřejmě nemo-
hla chybět Lašská dechová hudba mla-
dých. Umělecký vedoucí Alois Piskoř
a dirigent Lubomír Piskoř opět ukázali,
že umí. Muzikanti hrají stále náročnější
skladby a co je potěšitelné, začínají při-
cházet další, mladší děti. Honzíka Dudka
a Vítka Piskoře není vzadu vidět, ale zato
jejich činelky jsou slyšet pořádně.

Mažoretky Bystroušky, pod vedením
paní učitelky Kateřiny Větřilové a vycho-
vatelky školní družiny Andrey Tomšejové,
se tentokrát představily v malých forma-
cích. Bylo vidět, že děvčata tančí s chutí
a ráda.

Závěr patřil žákům devátého ročníku.
Omluvili se, že nepřipravili žádný pro-
gram, protože všechny své síly věnovali
úspěšnému vykonání přijímacích zkou-
šek na střední školy. (Velké většině z nich
se to vyplatilo, protože byli přijati na
školu, kterou si vybrali). Poděkovali ma-
minkám, popřáli všechno nejlepší a roz-
dali ženám v sále malou kytičku. K tomu
jim zněla z reproduktorů píseň Máma od
skupiny Lunetic.

Program trval téměř dvě hodiny, ale
myslím si, že rodiče mohli být na své děti
pyšní.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy
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Vznik domů
na Hukvaldech

(Zpracováno podle rukopisu pana
Hynka Mlčocha)

Popisné číslo 1 — zámek — bylo zalo-
ženo v roce 1760. Přízemí budovy slouži-
lo jako úřad hukvaldského hejtmana,
který se tam přestěhoval z hradu. V patře
pak se nacházel jeho byt. Připomenu, že
v té době byl hejtmanem hukvaldský
rodák Martin Uhlář. V roce 1854 dal arci-
biskup Bedřich Fürstenberg objekt pře-
stavět na letní sídlo arcibiskupů. Sám na
Hukvaldech často pobýval. V roce 1948
byl zámeček církvi zabaven a postoupen
obci pro zřízení Újezdní (měšťanské)
školy. Ta v budově, která byla k tomuto
účelu adaptována, sídlila (pod názvem
Základní devítiletá škola) do roku 1980,
kdy byla postavena nová budova školy.
Rok nato tehdejší MNV budovu převedl
do správy Okresního vlastivědného
muzea, které ji brzy postoupilo Českému
hudebnímu fondu Praha. Český hudební
fond zahájil rekonstrukci zámku, který
hodlal přebudovat na dům pro hudební
umělce. V roce 1997 se budova vrátila do
majetku církve — Ostravsko-opavské
diecéze.

Popisné číslo 2 vzniklo ve stejné době
jako objekt zámku. Bylo původně mezi č.
1 a č. 3 a sídlil v něm úřad důchodního,
který tam rovněž bydlel. Při přestavbě
zámku v roce 1854 byla budova zbořena
a číslo 2 zaniklo. V roce 1939 při domovní
reorganizaci bylo přiděleno stavbě dříve
označené 4 b u č. 4, kde byla původně
kancelář purkrabího, později tam bydlel
adjunkt. Po roce 1948 budova sloužila
jako prodejna. Po vystavění samoobsluhy
byla zbořena a číslo bylo přiděleno této
samoobsluze.

Popisné číslo 3 je ze stejné doby jako
dvě předchozí. Budova původně sloužila
jako kanceláře panství, během doby tam
vznikly dva byty — v přízemí bydlel a úřa-

doval důchodní, v poschodí obročný. Od
roku 1854 bydlel nahoře ředitel panství,
dole byl úřad správy panství a důchod, od
roku 1939 také lesní úřad. V roce 1948
byla dána do majetku tehdejšího MNV,
který zde v přízemí zřídil kanceláře MNV.
V patře byly dva byty. Časem byl jeden byt
změněn na kanceláře a ponechán byl
pouze byt jeden. Po nějakou dobu byla
jedna kancelář v patře využívána pro kni-
hovnu. V současné době slouží objekt
potřebám obecního úřadu.

Popisné číslo 4 bylo založeno také
v roce 1760 a postaveno jako obydlí purk-
rabího. Od roku 1854 tam bydlel důchod-
ní a od roku 1933 lesní asistenti. Na jaře
1946 tam byl zřízen poštovní úřad
s bytem pro poštmistra a fungoval tam až
do roku 1999, kdy byla na Podzámčí vy-
stavěna nová pošta. V roce 1948 přešel
dům do správy MNV. Koncem padesá-
tých let ho převzala Okresní bytová sprá-
va, po roce 1990 se opět vrátil do majetku
obce. Byt byl ponechán, prostory po poš-
tovním úřadu jsou pronajaty pro prodej-
nu Večerky.

Popisné číslo 5 vybudované v roce
1760 sloužilo do roku 1850 pro úřad a byt
knihovního, později byty pro adjunkty.
V roce 1903 byla budova upravena na
obydlí a ordinaci panského lékaře. V roce
1948 připadla obci. Lékař tam ordinoval
do roku 1953. Bývalá ordinace byla užívá-
na do poloviny 60. let jako poradna pro
děti. Po jejím přestěhování do Rychaltic
byla místnost užívána jako obecní kniho-
vnu. V roce 19.. byly tyto prostory přemě-
něny na automatickou telefonní ústřed-
nu, která je tam dodnes. Byt, který i po
zrušení ordinace užíval Mudr. Vidlička,
byl koncem 80. let přeměněn na prodej-
nu textilu (ta se tam přestěhovala z býva-
lé fary). Tu nejdříve provozovalo SD Jed-
nota Frýdek–Místek, později soukromě
paní Žáčková. V roce 1999 byla v zadní
části zřízena cukrárna, která po určitých
potížích v loňském roce opět s novým

MMMMiiiinnnnuuuulllloooosssstttt    aaaa    ppppřřřřííííttttoooommmmnnnnoooosssstttt    nnnnaaaaššššíííí    oooobbbbcccceeee



Hukvaldsk˘ obãasník 15PP
— 11

14
, 1

3,
 1

2

— 10

— 9

— 8

— 6

— 23

— 24

— 4

— 1

– 40

— 25

26

30 — 34

— 33

33 —
37 —

— 84

— 82

— 36

— 35

— 41

— 43
— 44

— 45

— 46
— 47

— 49

— 64

— 74

— 51
— 53

— 58

— 59
— 60

— 55
— 57

3
5

2
27

38 39

28 –

29 —

7

15 —

16 —

17 —

18 —

20 —

21 —

22 —

42 —

80 —

48 —

50 —

52 —

54 —
56 —

79 —

78 —
77 —

75 —

76 —

61 —
62 —

63 —
65 —



provozovatelem funguje. V prostorech,
které byly ponechány prodejně textilu, je
v současné době second hand (prodej
použitého textilu z dovozu). Budova ne-
prošla podstatnými venkovními úprava-
mi jako třeba číslo 3, kde byla v šedesá-
tých letech vyměněna původní okna za
trojdílná a dána břízolitová omítka.
U čísla 5, stejně jako u sousedního čísla 4,
zůstala omítka hladká, ta byla v roce 1994
v rámci rekonstrukce Podzámčí natřena
žlutou barvou a na obou objektech byla
opravena střecha.

Popisné číslo 6 bylo postaveno r. 1802
mušketýrem Maxmiliánem Šutyrou na
pozemku panství v lokalitě dodnes zvané
Mlýnská strana. Od konce 19. století tam
bydlela rodina hajného Vincence Sládka,
k němuž jezdíval na letní byt Leoš Janá-
ček s rodinou. Na domku, který byl re-
konstruován, je od roku 1978 pamětní
deska, která právě Janáčkův pobyt připo-
míná. Nynější majitel pan Karel Žák je
potomkem hajného Sládka a v domku
opatruje písemnosti, fotografie i jiné
vzácnosti připomínající Janáčka.

Popisné číslo 7 — původní budova byla
postavena rovněž na Mlýnské straně
v roce 1793 drábem Jiřím Hrčkem. Od
poloviny 19. století ji vlastnila rodina Vlč-
kova, od ní domek koupili manželé Jureč-
kovi, kteří v roce1957 vystavěli dům nový
se stejný číslem popisným.

Popisné číslo 8 vzniklo v roce 1783, kdy
na pozemku panství na Mlýnské straně
postavil dřevěnku Valentin Boháč. Od něj
v roce 1852 domek koupil Josef Mikulen-
ka. Další majitelé byli potomci této rodi-
ny, byť se jmenovali Holubovi nebo Kroč-
kovi. Nemovitost koupil pan Alois Marek
a na místě původního postavil v roce
1967 domek nový, který dostal totéž po-
pisné číslo.

Popisné číslo 9 — to původní — stálo
dříve na pozemku parc. č. 157 při náhonu
vodní pily jako obydlí pilaře. Při přestav-
bě pily v roce 1922 byl domek zbořen
a číslo na tomto místě zaniklo. V roce
1939 při domovní reorganizaci bylo dáno
objektu, který byl počátkem 20. let min.
století postaven jako stolařská dílna a zá-

roveň obydlí pana Morisáka u čísla 23.
V roce 1946 byl přestavěn na velký objekt,
jak ho známe dnes.

Popisné číslo 10 koupil v roce 1770 od
arcibiskupství Tomáš Lulaj. Lze se do-
mnívat, že existovalo již dříve. Do majet-
ku arcibiskupů se dům zpátky dostal po
více než 80 letech. Mlýn byl zrušen a ob-
jekt byl přestavěn na kanceláře arcibis-
kupského lesního úřadu, který tam svou
činnost zahájil v roce 1857. Po zřízení
Státních lesů v roce 1948 a jejich přestě-
hování do čísla pop. 15 byly v objektu
byty. Původní stavení bylo zbouráno
a v roce 1980 vystavěn nový obytný dům
se 6 byty pro zaměstnance Státních lesů.

Popisné číslo 11 vystavěl na pozemku
velkostatku Jiří Schubert. Další vlastníci
ho nabývali dědictvím až do roku 1929,
kdy nemovitost koupila Marie Ermisová.
Jejím potomkům usedlost patří dosud.
Byla provedena rozsáhlá rekonstrukce

Popisné číslo 12 postavil na arcibis-
kupském pozemku v roce 1762 podzá-
mecký mlynář František Adamovský.
V roce 1914 nemovitost koupili Cyril
Smolík a Marie. Potomkům rodiny Smolí-
kovy patří domek, který byl nedávno re-
konstruován, dodnes.

Popisné číslo 13 zbudoval na pozemku
velkostatku v roce 1762 Matouš Schu-
bert. Od roku 1844 dodnes ho vlastní rod
Pustějovských. 

Popisné číslo 14 pochází z roku 1772,
kdy domek postavil na pozemku velko-
statku Jan Uhlář, nájemce zájezdního
hostince č. 81 (později zámecká kuchy-
ně). V roce 1798 ho za 300 zlatých koupil
Václav Štefek. V roce 1974 bylo vydáno na
původní objekt, který stál u silnice na
Hukvaldy, demoliční rozhodnutí. Číslo 14
bylo v témž roce přiděleno polovině dvoj-
domku pana Františka Kabáta, který je
potomkem rodu Štefkových. Dvojdomek
je umístěn za původní 14 dále od silnice. 

Popisné číslo 15 existovalo od 15. stol.
a sloužilo jako obydlí pro porybného.
Bylo znovu vystavěno pravděpodobně ve
stejné době jako ostatní panské budovy
na Podzámčí. V roce 1796 ho koupil Josef
Schubert, panský úředník, v roce 1816 ho
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arcibiskupství koupí získalo zpátky. Vyu-
žívalo ho pro bydlení svých úředníků —
bydlel tam panský lékař, revírník, od roku
1867 přednosta lesního úřadu. V roce
1948 tam bylo přenesena úřadovna Státní
lesů, jejichž sídlo bylo ve Frenštátě pod
Radhoštěm. Dlouhá léta tam bydlel po-
lesný. Po roce 1990 přešel do majetku
Lesů ČR.

Popisné číslo 16 — domek byl na po-
zemku arcibiskupství postaven v roce
1804 Josefem Ermisem. V roce 1916 ho
koupil Václav Stieber, který v sousedství
na zahradě postavil vilku, která měla č.
16b, po roce 1939 č. 106. Domek č. 16 byl
zbourán a číslo popisné bylo v roce 1964
přiděleno nově postavenému domu pana
Jaroslava Petra.

Popisné číslo 17 postavil na parcele
velkostatku na Mlýnské straně v roce
1804 Václav Lichnovský. V roce 2001 bylo
toto jedno z nejstarších hukvaldských
stavení zbouráno, číslo je zatím nepřidě-
leno. Posledním vlastníkem byla paní
Jurková.

Popisné číslo 18 je rovněž na Mlýnské
straně. To původní bylo postaveno v roce
1800 Ondřejem Schubertem. V roce 1829
ho koupil Karel Müller, jeho syn byl pan-
ským lékařem. V roce 1912 ho jeho dcera,
manželka bývalého arcibiskupského re-

vírníka prodala Čeňku Vlkovskému, který
jako bývalý arcibiskupský nadlesní od-
cházel na odpočinek. Ten domek od zá-
kladu nově vystavěl. Po smrti Vlkovského
ho jeho sestra prodala manželům Jando-
vým z Vyškova (paní Jandová byla rozená
Jungová) a od nich ho v roce 1938 koupil
Antonín Sobotík. Domek byl v roce 1978
zrekonstruován, stavebně rozdělen (číslo
2. části je 160).

Popisné číslo 19 bylo postaveno na
parcele, kterou v pozemkové reformě
v roce 1797 nabyl František Horňák. Ta
přešla do držení Ondřeje Klečky, který ji
v roce 1833 prodal Kláře Müllerové, ke
stavbě nedošlo. Pan Mlčoch uvádí, že do-
movní číslo 19 na Hukvaldech nebylo
a až v roce 1938 bylo přiděleno na nově
vybudovanému obydlí s chlévem u sou-
sedního domu č. 21. Obydlí vybudoval
Frantšek Brož. Potomci rodiny Brožových
vlastní dům, který v nedávné době prošel
rekonstrukcí, dodnes.

Původní popisné číslo 20 bylo posta-
veno v 1799 Františkem Lichnovským.
V roce 1950 na místě původního stavení
vybudovali manželé Vichrovi nový dům,
který dostal stejné popisné číslo.V pade-
sátých letech tam byla krejčovská dílna.

Pokračování v příštím čísle.
Karla Klečková
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S Petrem Domčíkem
o činnosti hasičského
sboru

Dne 24. 5. 2003 se na pozemku pana
Junga v Rychalticích za Dvorským mos-
tem konala okrsková soutěž hasičských
sborů. Při této příležitosti jsem se setka-
la se starostou rychaltického sboru Pet-
rem Domčíkem, který mi poskytkl ná-
sledující rozhovor:

Petře, Ty jsi starostou od letošního
ledna, do té doby jsi byl vedoucím hasič-
ské mládeže. Jak jsi přišel k nápadu ob-
novit práci dětí a dorostu hasičského
sboru?

V roce 1997 během povodní jsem patřil
k nejmladším hasičům ve sboru a viděl
jsem, že je třeba podchytit i zájem dětí.
Obnovili jsme tedy tradici mladých hasi-
čů, která od roku 1895, kdy hasičský sbor
v Rychalticích vznikl, byla několikrát pře-
rušena. Na podzim 1997 začalo chodit 8
dětí.
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Jak často se scházíte?
Oficiálně probíhá cvičení 1´ týdně, ale

mladí přicházejí i častěji. Od ledna je ve-
doucím mladých hasičů Michal Čajánek.

Za tu dobu jste se jistě zúčastnili růz-
ných soutěží, jaké jsou Vaše úspěchy?

Každoročně se zúčastníme 4 oficiál-
ních soutěží, 1. z nich je na podzim,
ostatní probíhají na jaře. Ze 35 sborů
mladých hasičů, které se této soutěže zú-
častnily, se naše družstvo umístilo na 13.
místě. Chci se také trochu pochlubit, že si
naši hasičku Radku Březinovou od nás
vypůjčily pro družstvo žen Kozlovice,
které postoupily do okresního kola, které
se bude konat v Třinci teď v sobotu 7. 6.

Vyvíjíte i nějakou jinou činnost?
Účastníme se pohárových soutěží, ale

také mládež vedeme k tomu, aby se zú-
častňovaly akcí, které pořádají jiné složky
v obci, např. na Běhu Teryho Foxe nebo
turistického pochodu kolem obce. Také
letošní stavění máje za hasičskou zbroj-
nicí byla akce mladých.

V souvislosti s tím se chci zeptat, zda
ještě někdy budete využívat upravenou
plochu hřiště u bývalého kulturního
domu v Rychalticích.

To nevím, zatím než vyroste trávník ne.
Před akcí hřiště jsme, žádali, aby za po-
mníkem byl vybetonován vodorovný
čtverec o základně 2´2 metry ,jako zá-
kladna pro nářadí, ale to nebylo dodrže-
no. Pan Jung nám za údržbu nabídl uží-
vání svého pozemku a na něm také teď
cvičíme. Proběhla zde také 24. 5. soutěž,
které se zúčastnilo 7 sborů a 12 družstev
a také mnoho občanů.

Jaké máte plány do budoucna?
Jsme rádi, že se začíná s rekonstrukcí

naší požární zbrojnice, abychom mohli
důstojně oslavit v roce 2005 110 let od za-
ložení našeho sboru. Máme ale ještě
jedno tajné přání. Každý hasičský sbor
má svůj prapor, který se používá při slav-
nostních příležitostech. Ten náš se ztratil
někdy kolem 2. světové války a my by-
chom si chtěli nechat ušít nový. Je to
ovšem dosti drahá záležitost, až několik
desítek tisíc korun, a tak se pokusíme zís-
kat nějaké sponzory.

Také bychom příští rok chtěli uspořá-
dat nějakou pohárovou soutěž.

Děkuji za rozhovor 
Mgr. Šárka Polochová

ZZZZ     kkkk uuuu llll tttt uuuu rrrr yyyy

Přímý přenos
abstrakce

Praha, galerie Mánes, 6. 5.—12. 5. 2003
Stále více uznávaný výtvarník doma

i za hranicemi republiky — akademický
malíř Antonín Kroča — opět v Praze
a v Mánesu.

Nestává se tak často, aby bylo umožně-
no výtvarníkům vystavovat svá díla
v prestižní galerii Mánes v Praze. Většina
z nich nemá možnost se zde presentovat
za celý svůj život. Našemu rodákovi aka-
demickému malíři Antonínu Kročovi se
to podařilo během poměrně krátké doby
již podruhé.

Byl přizván společně s malířem Čečem
ukázat svá díla na výstavě happeningové-
ho charakteru, která se stala výraznou
událostí v jarní umělecké sezóně hlavní-
ho města Prahy.

Výstava byla pojata jako pocta Václavu
Klausovi u příležitosti jeho zvolení presi-
dentem České republiky (připomínám,
že Václav Klaus je od roku 1994 čestným
občanem obce Hukvaldy). Při zahájení
výstavy 6. 5. 2003 byla přítomna i man-



PPHukvaldsk˘ obãasník 19
želka pana presidenta paní Livie Klauso-
vá a bylo přítomno také asi 15 občanů
Hukvald.

Zvláštností této výstavy byl tzv. „přímý
přenos abstrakce“, kde po úvodních slo-
vech za hudebního doprovodu oba dva
výtvarníci přímo před očima velkého
počtu přítomných návštěvníků tvořili svá
díla.

Otevřený dopis
Společnost pro dechovou hudbu ve
Frýdku–Místku — Lašská dechová hud-
ba mladých se skupinou mažoretek při
Základní škole Leoše Janáčka v Hukval-
dech

Vážení rodiče,
před čtyřmi lety začali mladí muzikan-

ti tvořit první tôny na dechové nástroje.
Pak následovalo mnoho práce pro Vaše
ratolesti. Bylo zapotřebí opatřit hudební
nástroje a notové materiály, které mají
značnou finanční hodnotu. Toto vše jsme
zajistili spolu s Petrem Strakošem
a Zdeňkem Pavlíčkem za podpory Velké-
ho dechového orchestru Válcovny plechu
Frýdek–Místek a dechové hudby z Fryčo-
vic. Některé notové materiály jsme získa-
li od minulých kapelníků — Jan Návrat,
Jiří Mičaník, Josef Zátopek, František Za-
hradník, Bohumil Volný, ale hlavně z ar-
chivu VDO Válcovny plechu Frýdek–Mís-
tek. Dechové hudební nástroje nám po-
skytli také rodiče a prarodiče bývalých
muzikantů dechových hudeb, které v mi-
nulosti působily v naší obci. Byly značně
poškozené a jejich výroba byla zazname-
nána před sto lety. Pak následovala velmi
náročná a obětavá práce dobrovolníků,
kteří Vaše děti naučili zvládat základy hry
na dechové nástroje.

Ke kolektivu dechové hudby přibyla
skupina mažoretek, o jejich rozvoj se po-
staraly tři obětavé maminky — paní Vět-
řilová, Tomšejová a Kornetová. 

Postupně přibývalo mladých muzikan-
tů. Někteří neměli potřebné nadání,
takže muzikantské nadšení opadlo, ale
většina se pravidelně schází při téměř
pravidelných zkouškách v Základní škole
Leoše Janáčka v Hukvaldech. Při dneš-
ním všeobecném zájmu mladých lidí
o moderní žánry populární hudby je de-
chový orchestr mladých muzikantů a ZŠ
něco neobvyklého, ale z pohledu naší
obce, která byla v minulosti provázaná

Antonínu Kročovi se znovu svým úspě-
chem podařilo nejen obohatit kulturní
život Prahy a vrýt své jméno do povědo-
mí návštěvníků, ale také zejména dát
vědět o tom, že někde na severovýchodě
české republiky leží malá obec Hukvaldy,
ne však již tak malá svým významem.

Za to Ti, Antoníne, patří srdečné podě-
kování, a to nejen mé vlastní, ale i všech
obyvatel Hukvald, kterým na dobrém
jménu obce záleží.

Pavel Bernatský 
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v našich rodinách hudební kontinuitou
od Vejvanovského, Leoše Janáčka přes ro-
diny Návratů, Reků až do současnosti, je
to snad normální.

Práce s dětmi a mládeží je v naší obci
zaměřená také do oblasti hudební výcho-
vy, a to z těch důvodů, že naší základní
škole byl propůjčen po velmi náročném
procesním řízení čestný název Základní
škola Leoše Janáčka. Je proto morální po-
vinností všech občanů naší obce tuto po-
chodeň hudební tradice všestranně
v podmínkách místní kultury podporovat
a rozvíjet.

Za poměrně krátkou dobu činnosti se
mladý kolektiv téměř čtyřiceti dětí a mlá-
deže úspěšně rozvíjí. V letošním roce
jsme obdrželi pozvání na Středoevropské
kulturní slavnosti do Litvy v měsíci září.
Pro toto koncertní vystoupení již nyní
pilně nacvičujeme, abychom čestně ob-
stáli v náročné konkurenci amatérských
souborů z našeho regionu, ale také ze za-
hraničí. V minulosti jsme se představili
doma na Hukvaldech, v českém Nepo-
muku, v polské Wisle a chorvatské Omiši.
Naši uměleckou úroveň a dramaturgii
a vystupování budou posuzovat podle
minulých vystoupení. 

Abychom obstáli, je, vážení rodiče, za-
potřebí také Vaší všestranné podpory.
Úroveň kolektivu dechové hudby je pod-
míněna pravidelnou hrou na dechové
nástroje, soustavným denním cvičením,
pravidelným nácvikem nových skladeb
při zkouškách a konečně výchovou mla-
dých hudebníků k disciplíně a spolehli-
vosti. To se týká i děvčat ze skupiny ma-
žoretek. Jak se Vaše dítko podílí na tomto
našem společném úsilí, posuďte sami. To
vše umožňuje ZŠ LJ v Hukvaldech zdar-
ma, jinde musí rodiče finančně hodně
přispívat.

Pomozte a dohlédněte na nácvik svých
dětí doma, ale hlavně dbejte o včasnou
a pravidelnou účast ve zkouškách. Tím
přispějete ke zvyšování umělecké úrovně
naší dechové hudby a mažoretek, ale také
k prezentaci obce Hukvaldy a České re-
publiky v tuzemsku i v zahraničí.

Alois Piskoř, předseda SDH FM

Jaro na hradě —
Legendy – Rebelie –
Sokolníci…

Ledva odletěly (po svých) čarodějnice,
začaly na hradě přípravy na další jarní
akce.

První z nich 8. května, zaměřená na dro-
botinu a její výtvarné cítění. Akce spíše ko-
morní, poklidná, pod názvem „Nakresli
jaro“, zpestřená hrami pro děcka, zmíně-
nou drobotinu snad opravdu potěšila.

Na četné dotazy a žádosti návštěvníků
jsme připravili další víkendovou, kombi-
novanou produkci „Legendy a pověsti“ +
„Návrat rytířů“. Páteční (úplňkový) i so-
botní večer byl ve znamení vyprávění le-
gend a pověstí o hradu a jeho okolí… Jak
Hukvaldy ke svému jménu přišly, O zalo-
žení hradu, O tajných chodbách, O Ond-
rášovi, O pokladech, O zazděném preclí-
káři… No a tedy, počet návštěvníků se vy-
mknul všem očekáváním. V pátek přišlo
16 (slovy šestnáct) lidí, v sobotu cca 49.
Pro hradní posádku to nebylo zklamání,
spíše překvapení. Ale ti co přišli, odchá-
zeli myslím opravdu spokojeni. No řek-
něte, kde se vám budou (každému z vás)
věnovat 2—3—4 průvodci, kde vás před
procházkou hradem omyjí, namažou
vonnými mastmi, nakrmí, napojí mine-
rální vodou z nejlepších vrtů, optají se na
zdraví dědečka, kde vás budou po hradě
na rukou poponášet a přitom našeptávat
tajemství o pokladech…

Návrat rytířů, souboje, šerm, křižácké
výpravy, víra i nevíra, Bartolomějská noc,
a k tomu kati a jejich ponuré řemeslo.

Kati, ti se s nikým nemažou, platí je za
jiné věci. Kupříkladu popadli jistou dámu
z návštěvnictva… a bez velkých štráchů jí
přikovali na pranýř. Jiné pálili bok, další
dokonce uťali ruku… a ona tomu na ně-
kolik vteřin uvěřila, což se dalo usoudit
z její zelené barvy. Jejich blízcí, pravdě-
podobně manželé, se celou dobu prů-
běžně a dobře bavili.
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Další víkend a Selské rebelie. Klub vo-
jenské historie Ostrava s dalšími spřáte-
lenými tlupami připravil podívanou
volně inspirovanou skutečnými událost-
mi na Hukvaldech a širším okolí.

Hrad se hemžil sedláky, sužovanými
robotou a panskou zvůlí a odhodlaně
mávajícími vidlemi, cepy… na druhé
straně vojskem, sice trochu líným, ale
dobře vycvičeným a ozbrojeným. Po
celou sobotu i neděli bylo možno viděti
šarvátky, bitvy, popravy zajatých sedláků,
ale i ukázky výcviku a zbraní, ano, i rych-
lostřelby, vše se zasvěceným výkladem.

Zde je na místě citace z MF Dnes 26.
května, tedy pondělí po Rebeliích:

„Pozdvižení ovšem vyvolávala střelba,
po jejímž začátku prchal z hradu dav ro-
dičů se zděšenými a plačícími dětmi…
Mezitím začali vojáci porážet (!) sedláky.
Zbytky (!) rodin z (opravdu je v článku z)
malými dětmi mizely z hradu…“ Konec
citátu.

Pan redaktor zřejmě z názvu produkce
usoudil, že se bude jednat o výuku me-
nuetu pro mladé jemnocitné slečny
z nejlepších rodin. Není tedy divu, že byl
syrovou historií zklamán. Mezi dvoučár-
kovaným fis zahraným na harfu a výstře-
lem z kanónu je přece jen citelný rozdíl.

Nu, a poslední velká jarní produkce —
Sokolníci.

Už počtvrté, tentokrát přibyl i orel, sice
menší Orel stepní, ale respekt vyvolával.
A tradičně Výr velký, rarozi, puštík jmé-
nem Rozárka, sokoli, poštolky, sovice

sněžná, a známý taškář a zloděj svačin
krkavec X (xakru, jeho jméno mi vypad-
lo!). Povídání o historii sokolnictví,
o chovu dravých ptáků, ukázky lovu na
atrapu. Dva dravci sokolníkům uletěli,
ale nakonec se našli, jeden z nich až dole
v obci, způsobně sedící na okapu. Orel
letos nelétal, je ještě mladý a nezkušený,
tak tedy napřesrok…

V sobotu večer spustila skupina Hop-
Trop, Samson a spol., a jejich pohodová
trampská muzika… balzám na duši.
A v neděli dětské soubory ze škol v povo-
dí Ondřejnice, divadlo, muzika, tanec,
tradičně zajímavé, nasazené, srdečné…
mne ale odváděly často povinnosti, takže
celkový dojem se mi vytratil, škoda…

Na závěr sokolnického víkendu, přes-
něji v neděli v 17.33 si vybral za cíl vrcho-
lek bašty nad 2. hradní bránou blesk,
pravděpodobně kulový. Svistot jako při
útoku nadzvukové stíhačky, rána, silná
vůně ozonu…. V tu dobu bylo v baště
plno lidí. Naštěstí ne v horním patře. Tam
blesk ukázkově rozštípal jeden nosný
trám střechy na třísky. Ve dvou nižších
patrech lidé slyšeli jen ohlušující ránu,
ale úplně dole, v bufetu, blesk zasáhl
mladého italského turistu a jeho děvče.
Děvčeti jen brněla noha, ale 27letý Ital
byl ve velmi těžkém šoku, trhaně dýchal,
měl svalové křeče a dalo se očekávat
leccos. Rychlá sanita z F–M byla opravdu
rychlá, posádka odvedla profi výkon,
a tak vše dobře dopadlo. Druhý den už
byli k vidění živí v televizi, a také volali, že
se přijdou znovu podívat.
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Vše dobré, co dobře končí…
Sepsal Saša Litov, správce hradu, při

teplotě 33 st. ve stínu lípy, z hladomorny
by to bylo souvislejší (je tam chladněji),
leč nejde tam připojit počítač.

Na závěr další, leč milá povinnost. Co
nevidět přece začne festival.

A jaký!? Toto letí! Desátý! Mezinárodní!
Hudební!

Srdečně zvu čtenáře „Obščastníku“, je-
jich blízké a přátele, a přátele jejich přátel
na produkce 10. ročníku Mezinárodního
hudebního festivalu Janáčkovy Hukvaldy.
Od 20. června do 12. srpna bude hrad
a jeho okolí rezonovat krásnou i provoku-
jící kulturou, hudbou, divadlem.

Nabízím svůj tip: Gypsy Roots autora
Gorana Bregoviče v podání Opery Bánská
Bystrica.

Nejsem vyznavač opery, ale viděl jsem
TO na jejich mateřské scéně, a je TO
úžasnééýýýýý… nápadů na tři představe-
ní, velmi evokující, velmi mladé, erotické,
strhující.

Ale to je jen jedna produkce z dlouhé
řady. Přijdete-li na kteroukoli, myslím že
nebudete litovat. Program festivalu na-
jdete v Íčku, na tabuli u brány obory, na
internetu, na hradě…

Hrajeme pro Vás, těšíme se na Vaši ná-
vštěvu, na společné zážitky…

Za Fond Janáčkovy Hukvaldy,
správce hradu Saša Litov

Začalo to v roce 1994
a jak to bylo dál?

(k X. jubilejnímu ročníku festivalu)
Na rok 1994 připadlo 140. výročí naro-

zení hukvaldského rodáka hudebního
skladatele Leoše Janáčka a obec uvažova-
la o jeho oslavách. Ve spolupráci s tehdej-
ším Státním divadlem v Ostravě, dnes
Národním divadlem moravskoslezským,
a Janáčkovou filharmonií se zrodil festi-
val Janáčkovy Hukvaldy.

V almanachu, který u příležitosti 1. roč-
níku festivalu vydalo Státní divadlo v Os-
travě, se o jeho založení píše: „Stává se ne-
zřídka, že prvním přáním zahraničních
hudebních hostů, které vítáme v Praze, je
přání vidět Hukvaldy. Kouzelné slovo,
které před léty zmizelo z map, má svůj
půvab pro tisíce návštěvníků od nás i z ci-
ziny. Ten pramení ve vzácné syntéze,

v níž se pojí krása pobeskydské krajiny
a staré obce se jménem, životem a dílem
skladatele Leoše Janáčka.“ Článek končí:
„Zakládáme mezinárodní hudební festi-
val pod názvem Janáčkovy Hukvaldy. Je
to pokus vytvořit tradici nového typu,
nejen popularizovat Janáčka v rodném
Lašsku, ale otevřít Hukvaldy zahraničním
milovníkům hudby i interpretům“. 

O záštitu festivalu byl požádán tehdejší
ministerský předseda prof. Václav Klaus
a jeho manželka paní Lívie Klausová
a o garanci Ministerstvo kultury. Manželé
Klausovi byli patrony festivalu i ve všech
dalších ročnících, a také častými hosty
festivalu.

Již koncem roku 1993 a počátkem roku
1994 zažily Hukvaldy nebývalý stavební
ruch, to aby i vzhled obce byl slavnostní -
upravovalo se hukvaldské Podzámčí, také
prostranství u Lišky Bystroušky v oboře
a u Janáčkovy lavičky na Babí hůře. V den
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zahájení prvého festivalového dne 24. 6.
1994 na anténním stožáru obecní televi-
ze vztyčil tehdejší místostarosta Pavel
Bernatský obecní prapor s Liškou Byst-
rouškou a lyrou a obec přivítala prvé
hosty.

O přípravu programu se postaralo Ná-
rodní divadlo moravskoslezské ve spolu-
práci s Janáčkovou filharmonií Ostrava,
ostravskou konzervatoří, Janáčkovou na-
dací Brno. Naplnil se slib, že již první roč-
ník bude ve znamení vysoké profesiona-
lity dirigentů, režisérů, sólistů i souborů
včetně mezinárodní účasti. V neposlední
řadě bylo nutné získat sponzory. Společ-
né úsilí bylo korunováno úspěchem. Také
nebesa byla této akci nakloněna, protože
1. ročníku po celou dobu přálo při před-
staveních a koncertech konaných pod
širým nebem i počasí. Manažerkou festi-
valu prvého ročníku, a ředitelkou všech
dalších, byla paní Radmila Kotterbová,
šéfem jevištní techniky byl od počátku
pan Stanislav Muntág.

Už při druhém ročníku vítaly návštěv-
níky u oborní brány vlajky všech zemí,
z nichž byli účinkující. Od druhého roč-
níku byla do programu zařazována dět-
ská opera a od té doby se datuje spolu-
práce se Základní školou Leoše Janáčka
v Hukvaldech. Naše děti nejvíce vzpomí-
nají na tu prvou — Archu Noemovou —
kterou režíroval David Sulkin z Londýn-
ské opery.

Za připomenutí nepochybně stojí i dět-
ská opera Brundibár Hanse Krásy. Ta se
na Hukvaldech hrála dvakrát. Poprvé,
v režii Davida Sulkina a provedení Mek-
lenburské opery z Londýna a dětí ze skot-
ského Stirlitzu, v roce 1996. Po druhé byla
uvedena v roce 2001 v novém sále základ-
ní školy. Spolu s dětmi z Dětského oper-
ního studia paní Lenky Živocké se jako
židovské děti v Terezínském koncentrač-
ními táboře představily děti romské, v zá-
věrečných dvou písních i žáci z hukvald-
ské školy.

V dosavadních devíti ročních jsme
mohli slyšet a shlédnout plejádu umělců
— muzikantů, sólistů, herců, našich
i světových. Nelze je bohužel zde všechny

vyjmenovat. Během devíti let tvůrci pro-
gramu zařadili několik premiér, i světo-
vých. Například v roce 1997 to byla Luď-
kem Golatem režírovaná opera Josefa
Bergha Eufrides před bránami Thymén.
Mezi silná představení patřila v roce 1998
uvedená hra Oráč a smrt, kde po boku
Alfréda Strejčka a skupiny Jiřího Pavlice
vystoupila Jitka Molavcová. Ta když uvá-
děla loňské předávání cen Thálie v oboru
operní tvorby, zařadila festival Janáčkovy
Hukvaldy mezi tři neznámější akce toho-
to druhu. Zážitkem byly také baletní
kompozice Time of Dance s tanečnicemi
a tanečníky z Japonska či Kanady na
pódiu v hradní mottě.

Počasí bylo to, co působilo pořadate-
lům největší starosti. Někdy přálo, jindy
deštěm překazilo představení nebo kon-
cert. Rusalce se na Hukvaldech vůbec ne-
dařilo. Také premiéra opery Leoše Janáč-
ka Počátek románu v roce 2000 nebyla
uskutečněna, ač herci v kostýmech a na-
líčeni vyhlíželi kousek modré oblohy
a pan Vaculík coby baron Adolf se amfite-
átrem proháněl na krásném koni. Při pre-
miéře večerního představení Paříž hraje
prim zase diváci ocenili nápad režiséra
Luďka Golata umístit v prostoru koše
s hořícím dřevem — nejen osvětlovaly,
ale hlavně diváky zahřívaly. Naopak jindy
úmorné horko diváky od návštěvy odra-
dilo.

Došlo i k četným úsměvným přího-
dám: třeba vítr sebral houslovému virtu-
osovi Pavlu Šporclovi noty, členka Lub-
laňských madrigalistů zapomněla v šatně
na hradě střevíčky, děti se krásně bály při
večerním představení baletu Kenka. Fes-
tival navštívilo mnoho VIP z domova i ze
světa, významných osobností ze světa
hudby i politického života, v neposlední
řadě pak přátelé z polské Wisly, slovenské
Krupiny a západočeského Nepomuku.
Proběhla setkání se sponzory festivalu.

Národního divadlo moravskoslezské
v rámci festivalu rozvíjelo spolupráci
s některými světovými scénami. Každý
ročník přinesl něco nového neotřelého,
pro diváky zajímavého. Stejný bude i ten
letošní desátý.

Karla Klečková
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Informace obecní
knihovny při ZŠ
Leoše Janáčka
1. Obecní knihovna se obrací se žádostí

o navrácení vypůjčených knih do kon-
ce měsíce června. Tato žádost se týká
především těch čtenářů, kteří nedodr-
žují termín vrácení knih — do dvou
měsíců od vypůjčení. Vzhledem k to-
mu, že knižní fond je zakládán do po-
čítačové databáze, je nutno termín
vrácení dodržet.

2. Výběr členského příspěvku průběžně
probíhá. Čtenářům, kteří dosud neza-
platili, připomínám jeho výši pro kalen-
dářní rok 2003: dospělí 50 Kč

mládež a studenti 20 Kč
3. Provoz knihovny o hlavních prázdni-

nách, tj. od 1. 7. do 31. 8. bude vždy
v úterý od 13.00 do 19.00 hod.

4. Blíží se závěr školního roku. Využívám
této příležitosti a uděluji veřejnou po-
chvalu čtenářům z řad žáků naší školy
za jejich pravidelnou návštěvnost kni-
hovny a včasné vracení vypůjčených
knih:

Jakub Hrček, 2. roč. Klára Šlosarová, 2. roč. Martina Černíková, 2. roč.
Veronika Kovalová, 3. roč. Kristýna Sošková, 2. roč. Břetislav Matula, 3. roč.
Jan Dudek, 4. roč. Tomáš Koval, 5 roč. Sylva Boháčová, 5. roč.
Markéta Hrčková, 5. roč. Michaela Větřilová, 5. roč. Milan Soška, 5. roč.
Martin Piskoř, 5. roč. Klára Piskořová, gymn. Petra Mifkovičová, 6. roč.
Magdalena Hrčková, 6. roč. Pavla Fridrichová, roč. Radek Boháč, 7. roč,
Tereza Plesníková, 7. roč. Kamil Vítek, 7. roč. Monika Odléváková, 7 roč.
Veronika Mikušová, 8. roč. Marika Mikušová, 8. roč. Petr Pištek, 8. roč.
Eva Chromíková, 8. roč. Zdeňka Kubečková, 8. roč. Josef Holeček, 8. roč.
David Bendžák, 8. roč. Lucie Marková, 9. roč. Radomíra Hyklová, 9. roč.
Krystýna Štolfová, 9. roč. Petra Šubrtová, 9. roč. Markéta Giňovská, 9. roč.

Všem čtenářům přeji příjemné prožití letních prázdnin a těším se na vás v naší
pěkné knihovně.

Svatava Hrabovská, knihovnice

ZZZZ eeee     ssss pppp oooo rrrr tttt uuuu

Jarní aktivity
hukvaldských turistů

V jarním období 2003 se uskutečnilo 5
akcí Odboru Klubu českých turistů při TJ
SOKOL Hukvaldy. O první akci, kterou byl
pochod Výstupy na kopce kolem naší
obce pořádáný 22. 3., jsme již informovali
v Občasníku č. 2/2003.

K zahájení sezony pěší turistiky se
konal 12. dubna zájezd na česko-polské
pomezí do Nýdku, s výstupem na Velkou
Čantoryji. Pochod však podle počasí vy-
padal spíše na zimní, protože v předcho-
zích dnech „Paní Zima“ se ještě na chvíli

vrátila a připravila účastníkům na vrcho-
lu zimní pohádku. Ve stejném termínu
měli na vrcholu Velké Čantoryje sraz
účastníci výstupů na Moravskoslezské
vrcholy a tak si několik našich členů za-
koupilo záznamník a získalo do něj první
razítko. K získání nového turistického od-
znaku je čeká ještě dalších 7 výstupů
v Beskydech a 8 v Jeseníkách. Po občer-
stvení v turistické chatě pod vrcholem
jsme poznali novou rozhlednu na vrcho-
lu (přístupnou od podzimu 2002), ze
které byl krásný výhled na zasněžené
kopce a hlavně polské město Ustroň a do
třinecké kotliny s Javorovým.
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26. dubna se již podruhé uskutečnil ve
společenském sále ZŠ turistický večírek.
Stylizovaná pozvánka na večírek měla
letos přišpendlenou perníkovou kytaru,
symbolizující oblíbeného průvodce tu-
ristů při zájezdech. Sál byl vyprodán
a pobavit se přišlo 168 turistů, sportovců
a příznivců. Hudbu obstarala skupina
Šmydli boys z Fryčovic. Bohatou tombo-
lu tvořily dary podnikatelů, živnostníků
a umělců z naší obce. Jejich seznam by
zabral hodně místa — při losování cen
byla jména dárců jednotlivě uváděna
a všem patří náš dík. Příprava večírku si
vyžádala od organizátorů desítky hodin
dobrovolné práce. Odměnou jim za to byla
spokojenost účastníků a finanční přínos
pro pokladnu KČT a tak v pořádání večírku
budeme pokračovat i v dalších letech ve
stejných povelikonočních termínech.

Co do účasti i tradice byl nejvýznam-
nější akcí 22. ročník turistického pocho-
du Po zarostlém chodníčku. Letošní roč-
ník připadl na sobotu 10. května a na

startu se prezentovalo 237 účastníků, ale
asi dalších 40 pochodovalo bez registra-
ce. Počasí vyšlo, a tak na kontrolním bodě
na Kubánkově byl velký zájem o občer-
stvení. Bylo připraveno asi pro 300 lidí
a všechno se snědlo a vypilo. Do organi-
zace pochodu se zapojily dvě desítky
dobrovolníků a mezi nimi také starosta
obce pan Sobotík na startu a místostaros-
ta pan Ing. Foldyna na Kubánkově při-
spěli ke zdárnému průběhu pochodu.
Pochod už má svůj zaběhnutý režim.
Trasa vedoucí nádhernými partiemi Laš-
ska s kvetoucí přírodou, v členitém teré-
nu, s mnoha výhledy si získala pravidelné
účastníky. Kromě občerstvení na Kubán-
kově je stálým lákadlem i tvarůžková po-
mazánka s chlebem v cíli na koupališti.
Letos se prodalo asi 150 krajíců! Také
obsluha v restauraci na koupališti se
měla co ohánět, aby zvládla hlad a žízeň
pochodníků.

Počet účastníků podle statistik O KČT
dosáhl za 22 jarních a 21 podzimních po-
chodů již číslo 7011!

Poslední akcí byl zájezd pro rodiče
s dětmi, jehož scénář, který se ukázal ja-
ko velmi zdařilý, navrhl a připravil p. Ing.
J. Červenka. Každoroční zájezdy pro rodi-
če s dětmi mají kromě pěší turistiky vždy
nějakou atrakci pro děti s romantickým
podtextem. Letos 8. června 35 dospělých
a 8 dětí cestovalo autobusem na Sloven-
sko k hradu Strečno, kde nejprve absol-
vovalo krátký 8 km pěší přesun od hradu
s prudkým výstupem do sedla Rakytie
(712 m n. m.) a sestupem do údolí Váhu
k přístavišti Balcierova-pltisko, odkud
jsme měli od 12 hod. objednánu plavbu
na pltích (vorech) po Váhu. Plavba 7 km
úsekem trvá asi 1 hodinu. Pluli jsme na 3
vorech a za nádherného počasí to byl
krásný zážitek s neznámými pohledy na
Starohrad, hrad Strečno a divokou příro-
du národního parku Malá Fatra. Každý
vor obsluhují 2 pltníci, a ti nám pověděli
mnoho zajímavostí z historie plavby na
Váhu a přírodních a zeměpisných zvlášt-
ností tohoto kraje. Bylo to velmi působivé
a ve všech účastnících určitě zůstaly ne-
zapomenutelné vzpomínky.

Tomáš Elbel
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aneb Sejdeme se na Hukvaldech k 115
výročí založení Klubu českých turistů 

Program zveřejníme v příštím Občasní-
ku.

ZAPIŠTE SI DO KALENDÁŘE

20. 9. 2003 se uskuteční v naší obci kraj-
ský sraz turistů Moravskoslezského kraje 

Od Velikonoc
do Božího těla

Velikonoce utekly jako voda. Těch 49
dnů po prvním jarním úplňku jsme my
děti netrpělivě čekaly, až bude Svatý
Duch. Dodnes je známa pranostika „Na
Svatý Duch do vody buch“. Zvláště netr-
pělivě se čekalo tehdy, když velikonoční
svátky „trefily“ později. Vždyť rozpětí až
28 dnů — to už bývala i teplá voda. U nás
ale nebylo hodně možností, kde se kou-
pat. Ondřejnice v době mého dětství byla
neregulována. Plochy, kde by se mohlo
plavat, nebyly. Já jsem s bratrem chodila
na Ondřejnici. Tam za školou voda vy-
mlela „duču“, kde nebylo jenom po kost-
ky, ale dokonce po pas. Koupali jsme se
ve spodním prádle. První plavky mi kou-
pila teta Anna ve 12 letech. Pamatuji se,

že byly vcelku a stály 15 korun. A opalo-
vání? Neexistovalo žádné ležení na slu-
níčku. Pouze při práci na poli mohl každý
zhnědnout. 

V pondělí svatodušní bylo volno
a všichni jsme se těšili na „smažení vaje-
činy“. To už každá rodina měla své mís-
tečko — u vody, v lomisku, na zahradě.
My jsme chodili „do Krestoveho potoka“.
Stačilo vzít ten správný kastrol, vařečku
a potraviny. Především chléb, vajíčka,
„špek“ – samozřejmě náš domácí, sůl
a pažitku. Na zapití jsme si vzali vodu
s medem i s kapkou octa. Pít pivo, kávu,
alkohol neexistovalo. Když k nám domů
přišla nějaká návštěva, maminka nabídla
kakao.

Čtrnáct dnů po Sv. Duchu se světil svá-
tek Těla a krve Páně neboli Boží Tělo. Byla
to nejen oslava příchodu teplého počasí
a blížícího se léta, ale mělo to i jiné výho-
dy. Chodili jsme bosky. Kůže na chodi-
dlech ztvrdla a nebyla zdaleka tak citlivá
jako dnes. Krásně se šlapalo v tom jem-
ném prachu, který se na kraji silnice na-
střádal. Cesta přes vesnici nebyla asfalto-
vána (případné díry se zasypávaly štěr-
kem). Automobily byly v obci asi dva,
takže se neprášilo. Na teplých slunných
místech dozrávaly jahody, a to byla ra-
dost, když se podařilo nasbírat kytičku.
Ale raději jsem je na dlouhou trávu navlé-
kala jako korálky. Dodnes cítím jejich
vůni. Kam jsem na ně chodila? Na kopci
v naší zahradě jsem nasbírala i půl hrníč-
ku denně.

K dětským radostem patřila samozřej-
mě slavnost Božího Těla. Věděli jsme, že
budou čtyři oltáře, „drůžičkové šaty“, vě-
neček na hlavě z kopretin, košíčky s kvě-
tinovými lupínky — tak se mi ve vzpo-
mínkách objevuje Boží Tělo. Kněz v orná-
tu s monstrancí vysoko zdviženou kráčí
pod baldachýnem, který nesou hasiči,
hudba, před knězem družičky s košíčky
plnými nejčastěji lístečků z pivoněk je
sypou na cestu. Před každým oltářem je
zastávka, hořící svíce, 2 písně s doprovo-
dem harmonia. A to se půjčovalo u nás.
Tatínek na ně hrál, pak se naložilo na
vozík, jelo se dál a obřad se opakoval.

VVVV íííí tttt eeee,,,,     žžžžeeee …………
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Bylo to krásné, hlavně když se vydařilo
počasí. A po průvodu hurá do vody. Řídi-
li jsme se znova pranostikou:  na Boží
Tělo — do vody smělo.

Marie Maťová

Kalendárium
V červenci roku 1933 — tedy před 70

lety — zpřístupnila paní Zdeňka Janáčko-
vá domek na Hukvaldech veřejnosti.
V Památníku Leoše Janáčka, jak se
domku říká, je uchována pamětní kniha,
kterou paní Janáčková založila a zapsala
do ní věnování

„Otevírám tuto knihu k uctění Tvé
drahé památky. Zdeňka Janáčková, Hu-
kvaldy 17/7 1933.“

Mezi prvými podepsanými jsou zá-
stupci českého učitelstva z Čech, kteří
svou návštěvou vzdali hold Mistrovi,
a bývalí žáci L. Janáčka z let 1895—1900
z učitelského ústavu v Brně.

Pak následuje řada nejrůznějších pod-
pisů, některé svědčí o ruce vypsané, jiné
jsou psány prostým písmem, často dět-
skou rukou. Většina z nich mi nebyla
známá, mnohé jsem bohužel ani neroz-
luštila. Přesto jsem objevila mezi nimi
jména spousta známých osobností. Jsou
to hudebníci, dirigenti, muzikologové,
pěvci z různých operních scén, kteří zpí-
vali postavy z Janáčkových oper, herci,
členové pěveckých sborů, kteří při svých
vystoupeních neopomenuli navštívit pa-
mátník, podpisy školních dětí, studentů
a jejich učitelů, bývalých Janáčkových
žáků a mnoho a mnoho ctitelů Janáčkovy
hudby z nejrůznějších koutů naší vlasti
(v té době to bylo i Slovensko) a později
i hostů ze zahraničí. Na poslední stránce
jsou zápisy z roku 1977 a končí poděko-
váním za poutavý výklad průvodkyně —
byla to paní Juliána Eliášová.

Na programu letošního X. jubilejního
ročníku je opět Janáčkova Liška Byst-
rouška a já v této souvislosti nemohu ne-
uvést jeden zápis z pamětní knihy. U data

23. 7. 1959 je podepsán František Jílek,
šéf Janáčkovy opery Brno, a pod nim dět-
ským, velmi úhledným rukopisem je při-
pojeno: „Milena Jílková, malá Liška Byst-
rouška a Skokánek“. Bylo to v době prvé-
ho uvedení Lišky Bystroušky v amfiteátru
na Hukvaldech. Podařilo se mi díky paní
dr. Evě Drlíkové z brněnské Janáčkovy
nadace zjistit, že ona Milena Jílková je
harfenistkou Janáčkovy filharmonie Brno.

Karla Klečková

Co jsme zjistili
Pozorný čtenář si určitě v minulém

čísle Hukvaldského občasníku všiml, že
v básničkách na jarní květiny psali žáci
na začátku každého řádku velká písme-
na. Redakce se na to dotázala v Ústavu
pro jazyk český ČSAV:

Děti v naší škole občas píší v básnič-
kách na začátku každého řádku velké pís-
meno, i když předchozí řádek končí čár-
kou nebo ten následující řádek pokraču-
je písmenem „a“. Je to tak správně nebo
možné?

Tady je odpověď:
samozřejmě budeme-li chtít přísně do-

držovat Pravidla českého pravopisu, pak
musíme děti upozornit, že velké písmeno
se píše pouze na začátku větného celku.
Ale děti ve Vaší škole jsou zřejmě velmi
sečtělé, pozorné a vnímavé a setkaly se
při četbě poezie s různými básnickými li-
cencemi — i v psaní velkých/malých pís-
men na počátku veršů. Pokud jim tento
rozdíl bude vysvětlen, jistě ho pochopí. 

S pozdravem Ludmila Uhlířová, jazy-
ková poradna.
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Zlatý věk vína —
Rozumí muži lépe
vínu než ženy?

Pokud mají muži něco společného se
získáváním nebo prodejem vína, mají
také větší příležitost cvičit své čichové
a chuťové smysly, a tím si osvojit znalosti
o víně. Totéž platí o ženách.

Skutečně, kde mají ženy ve svém za-
městnání co dělat s vínem, nejsou zpra-
vidla nijak pozadu za muži. Mnoho žen
vede stejně dobře jako muži vinohrad-
nické podniky, obchod vínem a ženy
s dobrým jazýčkem a jasným úsudkem
pracují stejně dobře jako muži při hod-
nocení vín.

Je potěšitelné, že přibývá manželských
párů, především mladých lidí, které ob-
starávají nákup do soukromých sklepů
společně. Je radost pozorovat manželské
dvojice při zkoušení a hodnocení a na-
slouchat jim, pokud to není nápadné.
Diskutuje se tu velmi klidně a věcně a ve
smyslu rovnoprávnosti a nakupuje se po
zvážení oboustranných argumentů. Tak
vznikají dobrá nákupní rozhodnutí, která
působí pozitivně při vlastní konzumaci
vína doma nebo v kruhu přátel. Sále více
párů jezdí díky blízkosti a kráse našich vi-
nařských oblastí k vinařům a na vinné
statky, aby tam — často v pěkně uprave-
ném sklepě — vybrali vína v klidu a při
zasvěceném rozhovoru a strávili příjem-
ný večer ve vinném sklípku.

Vybráno z knihy Co nevíte o víně.
Jaroslav Zahrádka

NNNNaaaaššššeeee    rrrraaaaddddyyyy

Úvaha o vlastním
chovu včel —
pokračování

V posledním čísle Občasníku jsem vám
přislíbil, že budeme pokračovat o podmín-
kách úspěšného včelaření.

Cesta k úspěšnému včelaření
Především bychom měli znát odpověď na

otázku, čím se vyznačuje dobrý včelař. Po
práci se včelaři při poradenské službě
a z mnoha diskusí v menších i větších spo-
lečnostech mohu tvrdit, že dobrý včelař
musí splňovat tři podmínky:

1. Musí mít teoretické znalosti obsáhlé
problematiky chovu včel.

2. Musí mít praktické zkušenosti, které
jsou při práci se včelstvy nezbytné.

3. Musí mít cit pro potřeby včel.
První dva body může dnes splnit po určité

době každý. Pomáhají k tomu odborné
knihy, přednášky a praktické kurzy, stejně
jako práce s vlastními včelstvy. Mladí lidé
mohou tyto znalosti a zkušenosti získat při
studiu oboru včelařství - ovocnářství. Po tří-
letém studiu prokazují absolventi svoje zna-
losti závěrečnou zkouškou.

Předpokladem pro splnění třetího důleži-
tého bodu je určité nadání. Je ale těžké zjis-
tit, kdy se tento cit získá. I když je to těžké, dá
se říct, odkdy má včelař cit pro včely. Dá se
to vyjádřit zjednodušeně: má jej tehdy, jest-
liže prohlédne včelstvo, a ví co má dělat, aby
je mohl nechat příští dva týdny v klidu a aby
vývoj odpovídající ročnímu období přitom
probíhal bez narušení.

S definitivním rozhodnutím o chovu včel
jde ruku v ruce vyhledávání vhodného sta-
noviště. Nemusí to být zrovna vlastní poze-
mek. Neobhospodařovaná louka, zanedba-
ná zahrada, někdy nevyužitý kousek obecní-
ho pozemku poslouží stejně dobře jako větší
pozemek zarostlý křovím někde na okraji
lesa. Jako vhodné stanoviště pomohl někte-
rým začátečníkům i kousek lesní parcely.
Velmi důležité a potřebné je, když začáteč-
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ník využije zimu k získání a prohloubení ne-
zbytných teoretických znalostí. Včelař sice
může v praxi dobře pečovat o včelstva, i když
o anatomii hmyzu neví téměř nic. Nemůže
být ale dobrým včelařem, pokud neví, že
vývoj dělnice od vajíčka po dospělého jedin-
ce trvá 21 dnů.

Nákup včelstev a kolik?
Vhodná doba. Včelstva si opatříme nejra-

ději na jaře nebo v létě. Musí být samozřej-
mě kvalitní. Lepší je jaro, protože začátečník
si včelstva při nákupu může vybrat a potom
s nimi prožívá jejich vývoj. Bude mít radost
z toho, když při prohlížení zjistí, že uličky
mezi plásty se více a více naplňují včelami,
uvidí, jak se samotné plásty mění a jaký čilý
letový provoz je kolem česna při venkovní
teplotě 15—20°C. Zažije ale také nepříjemná
překvapení, když se např. některé včelstvo
vyrojí a roj uletí, protože začátečník možná
ještě nemá dostatek praktických zkušeností.
Snad bude i zklamán, když včelstvo, které by
mělo na jaře sílit, má čím dál tím méně včel.
Mohl to zavinit soused, který neodborně po-
stříkal kvetoucí stromy a jejich podrost pro-
středkem proti škůdcům, který hubí i včely.
Nebo ta prostá skutečnost, že se matka z ja-
kýchkoliv důvodů ztratila.

Nákup včelstva v létě nebo na podzim
můžeme začátečníkovi doporučit tehdy,
jestliže má možnost koupit mladé včelstvo
nebo oddělek s mladou výkonnou matkou.
Prožije vývoj mladého včelstva přes zazimo-
vání až do vytváření zimního chomáče s po-
sledními letovými dny. Nemusí se o včelstva
starat tak intenzivně, jako když si pořídí
včely na jaře. Na podzim je totiž se včelami
práce méně. Končí odklizením krmítek
a přípravou včelstva na blížící se zimní mě-
síce a opatřením proti varroáze.

Koupit si včelstva v zimě nemá smysl.
Včelstvo se v tuto dobu nedá ani ohodnotit;
dále by byl začínající včelař poněkud zkla-
mán: má sice na zahradě včely, ty ale neléta-
jí. Je samozřejmě zvědav. Chce sledovat
v praxi všechno ze života včel, o čem se do-
četl v knihách. A to není právě v zimě
možné.

Koupit bychom měli jen kvalitní včelstva
nebo oddělky. Má to svůj zásadní důvod: ne-
doporučujeme, aby nastávající včelař začí-
nal s rojem. Je to sice pěkný zážitek když

usazujeme první roj do úlu, je ale velmi
pravděpodobné, zvláště pochází-li roj z roji-
vého včelího materiálu, že toto včelstvo se
bude rojit i v příštích letech. Do ošetřování
včelstev to vnáší prvek určité nejistoty, nebo
dokonce zklamání, zejména tehdy, jestliže
roje uletí. Rojivost je často spojena s boda-
vostí. Takové včely občas některého začáteč-
níka od včelaření odradí a rodinu a sousedy
vyděsí. Proto přikládáme obzvláštní význam
mírnosti včel.

Optimální počet včelstev
Počet včelstev nebo oddělků má při zahá-

jení chovu včel zásadní význam. Začátečník,
který si pro začátek nakoupil 20 včelstev,
neměl obvykle koncem roku ani jedno.
Druhý včelař byl zase šetrný a koupil si
jenom jedno včelstvo. Na konci roku dopadl
stejně. 

První byl prací přetížen. Proto se dopustil
mnoha omylů a něco prostě nestačil pro ne-
dostatek času udělat. Důsledkem toho bylo
uhynutí včelstev. Druhý včelař přetížen
nebyl. Svojí zvědavostí, nedostatkem zkuše-
ností a neustálým prohlížením včelstvo
vlastně rovněž usmrtil. Pro včelstvo neexis-
tuje totiž nic horšího, než když je každý den
otevíráme. Porušíme celkovou harmonii
a většinou přijdeme nejen o mnoho mladu-
šek, ale i o matku. Spadnou z plástů a nena-
jdou cestu zpět. Vývoj včelstva se tím zdržu-
je. Nežádoucí změny zjistíme často až
v době, kdy je již pozdě a nezbytné zásahy
a opatření nelze provést. 

Správný počet včelstev, se kterými by měl
mladý včelař začínat, je 3 až 5. I potom bude
samozřejmě dělat zbytečnosti, tu a tam něco
udělá špatně, ale je nepravděpodobné, že by
všechna tři včelstva najednou uhynula.
Uhyne-li jedno včelstvo, zbývají mu ještě
dvě. Má možnost vyvarovat se opakování
chyb. U začátečníka s jedním včelstvem je
ještě jedno nebezpečí: 

Ztratí-li svoje jediné včelstvo, ztratí často
také chuť ve včelaření pokračovat. Podle
přesvědčivých výpovědí začátečníků se
velmi osvědčuje, když si mladý včelař najde
zkušeného včelaře-praktika, který mu je
ochoten pomáhat radou i skutkem a které-
mu věří. „Učitel“ mu potom jasně říká co má
dělat, aby péče o včely byla optimální.

Radomír Hykl ml.



PPHukvaldsk˘ obãasník 30

IIIInnnnzzzzeeeerrrrcccceeee

NÁTĚRY KONSTRUKCÍ

ÚDRŽBA SEDLAŘÍK

NÁTĚRY STŘECH , FASÁD , OPRAVY KOMÍNŮ ,
MYTÍ A NÁSTŘIK ETERNITŮ (z plošin – bezdotykově)

PŮJČOVNA MONTÁŽNÍCH AUTO–PLOŠIN:

TATRA MP 27—1 (výška 27 m, 380 V, koš — 400 kg)
LIAZ MP 20—1 (20 m, koš — 550 kg)

Viza Ross (výška 15 m, koš 200 kg, 230 V, terén.)

tel.: 603 854 852, 603 472 490 — objedn. plošin
isedlarik@iol.cz www.plosiny–ovkraj.cz

NNNNeeeeppppřřřřeeeehhhhllllééééddddnnnněěěětttteeee

č. 4/2003 uzávěrka 12. 8. 2003 v prodeji 21. 8. 2003
č. 5/2003 uzávěrka 14. 10. 2003 v prodeji 24. 10. 2003
č. 6/2003 uzávěrka 9. 12. 2003 v prodeji 19. 12. 2003
Do doby uzávěrky jednotlivých čísel nám prosím zasílejte své příspěvky, a to buď na

Obecní úřad Hukvaldy nebo na e-mail karlakl@quick.cz.

Rada obce děkuje občanům za zodpovědné vyplnění dotazníku a jeho odevzdání
do 30. 6. 2003 na obecním úřadě. 

Upozornění
Na základě rozhodnutí Rady obce Hukvaldy bude Vám, místním občanům, v nej-

bližších dnech doručen leták s informací o možnosti zřízení televizního kabelového
rozvodu u nás v obci. Rada obce Vás zdvořile žádá, abyste v termínu do 30. 6. 2003 vy-
plnili přiložený dotazník a odevzdali jej na OÚ Hukvaldy u p. Rekové. 

Pavel Bernatský, člen RO
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Vážení spoluobčané,

na základě rozhodnutí rady obce pod číslem usnesení 14/404 ze dne 10. 6. 2003 se Vám
dostává do rukou tiskový materiál, který Vás seznámí s tím, co nového se v obci Hukvaldy
připravuje v mediální oblasti ke zkvalitnění již poskytovaných informací (formou obecní
televize) a poskytování dalších služeb. 

Vysílací zařízení obecní televize za dobu desíti let je již značně opotřebené a zastaralé
a obec chce-li jej udržet v provozu, bude nucena zde vložit nemalé finanční prostředky.
Toto zařízení je dnes již i morálně zastaralé a naskýtá se možnost přejít na jiný způsob pře-
nosu informací s dalším rozšířením služeb, stejně tak, jako to provedly již i jiné obce s pod-
statně menším, ale také i větším počtem obyvatel. Jedná se o televizní kabelový kabelový
rozvod (TKR).

Kabelový rozvod může být proveden jednak v zemi, kde již jsou položeny chráničky, jed-
nak vzduchem po sloupech SME, které vedou snad ke každému rodinnému domku. Při-
pojení v době výstavby kabelového rozvodu bude samozřejmě levnější než pozdější napo-
jení, které je také možné. Ceny a možnosti připojení jsou uvedeny v přiloženém dotazní-
ku. Tímto novým zařízením zmizí v obci ze střech „lesy“ antén a podstatným způsobem se
zlepší kvalita příjmu (zmizí tzv. duchy vlivem různých odrazů). V tomto kabelovém rozvo-
du je ze zákona povinně vyčleněn jeden kanál (info – kanál = obecní televize), který běží
24 hodin denně na rozdíl od současného, který dle udělené licence je v provozu pouze 3
hodiny denně. Dalším zpříjemněním pro Vás, občany, je možnost příjmu internetu
a mnoha dalších TV programů převážně v českém jazyce, ale i slovenské programy, které
jsou uvedeny dále. Zda dojde k realizaci TKR v obci rozhodne počet přihlášených. I v le-
tošním roce lze provést velkou část kabelových rozvodů s následným zprovozněním.

Dále je uveden popis zařízení se schématy k lepšímu pochopení co a jak vlastně fungu-
je. Vaše rozhodnutí o připojení či nepřipojení očekáváme do 

Pavel Bernatský, člen RO

30. 6. 2003



TELEVIZNÍ KABELOVÝ ROZVOD — TKR

Pokusím se Vám popsat jednotlivé části systému a vysvětlit stručně jejich funkci. V každé
části popíšu a na praktických příkladech předvedu užití služeb moderní elektronické ko-
munikace.

TELEVIZNÍ KABELOVÝ ROZVOD je síť koaxiálních (souosých) kabelů, která spojuje
HLAVNÍ STANICI — UZEL s jednotlivými koncovými body — ÚČASTNÍKY. Stromovitým
dělením rozvětvuje signál z hlavní stanice PRIMÁRNÍ páteřní sítí do vedlejších SEKUN-
DÁRNÍCH sítí, a odtud do TERCIÁRNÍCH BODŮ, ze kterých jsou napájeni jednotliví
ÚČASTNÍCI. Kabely rozvodu jsou zakopány do země, nebo zavěšeny na sloupy. Šířený sig-
nál je tlumen fyzikálními vlastnostmi kabelů a proto po určitých vzdálenostech vedení je
znovu zesílen pomocí zesilovačů, které jsou napájeny napájecím napětím rovněž „po ka-
belu“ z místa hlavní stanice. V uzlových bodech je signál rozdělován prostřednictvím roz-
bočovacích a odbočovacích prvků.

HLAVNÍ STANICE TKR je umístěna zpravidla v místě s nejlepším pozemským (terestric-
kým) příjmem. V dnešní době tato podmínka je již neopodstatněná, protože převážná vět-
šina televizních programů je přenášena satelitním digitálním vysíláním, které zaručuje
mnohem vyšší kvalitu přenosu, který není vázán na umístění stanice v lokalitě. Pomocí
antén terestrických a satelitních jsou přijímány jednotlivé televizní programy a v hlavní
stanici jsou převedeny (konvertovány) a seskládány do kmitočtového rastru (multiplexu),
který je přenášen TKR k účastníkovi. Takovým způsobem lze šířit v rastru PAL/BG až 50
amplitůdově modulovaných televizních programů, 20 rozhlasových stanic v pásmu FM
CCIR a další přídavné přenášené služby, což je jednosměrný přenos. Moderní systémy TKR
jsou vybaveny možností ZPĚTNÉHO PŘENOSU signálů od účastníka do hlavní stanice.
OBOUSMĚRNÝ PŘENOS v síti TKR umožňuje zprovoznění DATOVÝCH SLUŽEB např. IN-
TERNET, TELEFONIE nebo POŽÁRNÍ A BEZPEČNOSTNÍ OCHRANY PŘES CENTRÁLNÍ
PULT ZABEZPEČENÍ.

Koaxiální kabelový rozvod. V trasách od hlavní stanice je položen do země (nebo zavě-
šen na sloupy) primární kabel, který přenáší topologicky optimální trasou signál napříč lo-
kalitou. Každých 500 až 800m je na něm umístěn primární zesilovač, který vyrovnává
útlum a změny útlumu kabelu. K primárním zesilovačům jsou připojeny větve sekundár-
ních sítí, které jsou buzeny sekundárními budícími zesilovači, na které navazuje terciární
síť kabelů, terciárních zesilovačů a terciárních prvků, ke kterým jsou připojeni jednotliví
účastníci pomocí účastnických přípojek. Předávací terciární prvek umožňuje umístění
ROZLIŠOVACÍCH FILTRŮ, které umožní rozdělit televizní nabídku jednotlivým uživate-
lům na ZÁKLADNÍ, ROZŠÍŘENOU popř. ÚPLNOU dle zpoplatněné poptávky za množství
programů přijímaných jednotlivými účastníky.

Systém zesilovačů TKR je centrálně napájen „po kabelu“ střídavým napětím 60V z jed-
noho místa. To znamená, že již nikde po trase TKR není účastník zatěžován odběrem elek-
třiny. Centrální napájení umožňuje snadné zálohování napájení systému, které je potřeb-
né pro užití služeb včasného varování a ochrany obyvatelstva.

Každá účastnická přípojka je vedena od terciárního prvku a vstupuje do objektu zemí
nebo závěsem a je zakončena definovaným předávacím bodem – ÚČASTNICKOU ZÁSUV-
KOU v místě účastníka – např. rodinný domek. K této zásuvce lze připojit více televizních
přijímačů rozbočovači paprskovitě přes vnitřní rozvod. Dále lze do místa předávací zásuv-
ky připojit modem pro datové přenosy – internet, telefonii nebo přídavné datové služby.



Proto je potřeba s rozvahou umístit předávací účastnickou zásuvku tak, aby bylo umožně-
no optimální připojení ostatních zařízení v objektu rodinného domu.

ZÁKLADNÍ PROGRAMOVÁ NABÍDKA:
Základní programovou nabídku v TKR tvoří šíření televizních programů společností,

které jsou ustanoveny ze zákona (ČT1, ČT2 a národní rozhlasové vysílání Českého rozhla-
su). K takovým programům je přiřazen ještě místní INFOKANÁL, vysílání místního obec-
ního rozhlasu po kabelu a celoplošné vysílání komerčních televizních společnosti mají-
cích licenci v ČR, kterými jsou stanice NOVA a PRIMA. Pro zpestření nabídky bývá základ-
ní nabídka doplněna o terestrické vysílání z okolních zemí, které je umožněno přesahem
vysílačů. Na hlavní stanici je zpracován signál jednotlivých programů z nejkvalitnějších
dostupných zdrojů (satelitní digitální vysílání). Za příjem takovéto nabídky zaplatí uživa-
tel měsíční poplatek viz přiložený dotazník a za přípojku jednorázově viz přiložený dotaz-
ník — jedno číslo popisné na R. D., u bytovky za jeden byt. Poplatek není za programy, ale
za službu zprostředkování dodávky TV signálu. Jsou v něm rozprostřeny licenční poplat-
ky, vypořádání autorských poplatků ochranným svazům, náklady na el. energii, provoz
a údržbu systému.

ROZŠÍŘENOU PROGRAMOVOU NABÍDKU tvoří v kabelových rozvodech příjem a šíře-
ní komerčních (zpoplatněných) televizních programů, které jsou tématicky zaměřené
a kde u zahraničních vysilatelů je zajištěna dostupnost českého dabingu. Dnes jsou tyto
programy šířeny výhradně satelitním digitálním kódovaným vysíláním. Cena za příjem
rozšířené nabídky programů v TKR se pohybuje viz přiložený dotazník měsíčně dle rozsa-
hu a pestrosti programové nabídky. 

FILMOVOU PROGRAMOVOU NABÍDKU tvoří v současné době příjem digitálního kó-
dovaného vysílání společnosti HBO, která vysílá premiérové filmy se stereofonním českým
zvukovým doprovodem. Cena za příjem filmové nabídky programů se pohybuje kolem
200 Kč měsíčně. Tato nabídka může být doplněna o speciální programové kanály. 

Uživatel si může vybrat, zda mu postačí příjem základní nabídky nebo nabídky rozšíře-
né či kompletní. 

Cenu za příjem kompletní nabídky pak tvoří součet jednotlivých nabídek viz přiložený
dotazník.

NABÍDKA PŘÍDAVNÝCH SLUŽEB 
Na přiloženém nákresu je schematicky vyznačen princip propojení sítě INTERNET

a OBECNÍ KABELOVÉ TELEVIZE s očíslovanými úseky.

1/. PŘÍSTUP POSKYTOVATELE DAT je propoj mezi HLAVNÍ STANICÍ TKR, umístěnou
na Obecním úřadě, a nejbližším komunikačním uzlem vybraného poskytovatele DAT.
Optimální propoj je OPTICKÝM KABELEM. V lokalitách nedostupných pro optické sítě je
možno zvolit propojení pomocí MIKROVLNÝCH POJÍTEK.

2/. TECHNOLOGIE PŘENOSU DAT je zařízení umístěné v místě HLAVNÍ STANICE na
obecním úřadě. Je složeno z vlastního SMĚROVAČE DAT CMTS (které přenáší, směruje,
brzdí, měří objemy datových toků, klíčuje, moduluje a upravuje datový tok) a SYSTÉMU
KONTROLY PROVOZU jednotlivých klientů (což je počítač s řídícím a účetním programem
pro rozúčtování služeb mezi jednotlivé uživatele). 

3/. Systém Obecního TELEVIZNÍHO KABELOVÉHO ROZVODU musí pracovat v obou-
směrném režimu, tzn. přenáší signál z hlavní stanice k jednotlivým úživatelům a zpět. To
je obousměrná komunikace. 



4/. V místě uživatele (klienta) je odběrním místem (předávacím bodem) ÚČASTNICKÁ
TELEVIZNÍ ZÁSUVKA, do které je připojen televizor, rádio a KABELOVÝ MODEM, který
komunikuje s počítačem přes síťovou kartu s rozhraním ETHERNET 100, USB nebo COM
2. Připojení každého klienta přes modem podporuje originální chráněný přístup ke služ-
bám sítě INTERNET (FireWall). Komfortnější modemy umožňují HLASOVOU SLUŽBU —
TELEFONII. Tato je možná přes systém CMTS, který zajistí minimální datový tok QoS pro
udržení telefonie v protokolu DOCSIS 1.1. Takové propojení pak umožní využití hlasových
služeb místní telefonie VOIP v místě jednoho systémového uzlu TKR zdarma a volání
mimo síť do sítí ostatních operátorů za zvýhodněných tarif. podmínek.







FREKVENČNÍ PLÁN TKR — příklad nabídek

PROGRAM TV KANÁL POZNÁMKA

1 STV 1 R 1 národní slovensky
2 MARKIZA R 2 komerční slovensky
3 OBECNÍ INFO R 3 info-zprávy česky

VKV FM II. FM II. rozhlas česky
rezerva SE1-5 internet data

4 TVN7 SE 6 komerční polsky
5 POLONIA SE 7 komerční polsky
6 RTL 4 SE 8 komerční polsky
7 STV 2 SE 9 národní slovensky
8 NOVA R 6 komerční česky
9 PRIMA R 8 národní česky

10 ČT 2 R 10 národní česky
11 ČT 1 R 12 národní česky

12 FASHION-World SE 11 móda francouzky
13 RAI UNO SE 12 národní italsky
14 MTV 2 POP SE 13 hudební něm/ang.
15 MTV central SE 14 hudební něm/ang.
16 VIVA 1 SE 15 hudební něm/ang.
17 VIVA plus SE 16 hudební něm/ang.
18 CNBC SE 17 zprávy anglicky
19 BBC WORLD SE 18 zprávy anglicky
20 CNN SE 19 zprávy německy
21 TA3 / PrivatBlue SE 20 zprávy slovensky
22 EXTREM sports S 21 sport original
24 Galaxie sport S 22 sport orig/česky
25 DSF S 23 sport německy
26 EUROSPORT S 24 sport orig/česky
27 DISCOVERY S 25 dokument. orig/česky
28 ANIMALPLANET S 26 dokument. orig/česky
29 SPEKTRUM S 27 dokument. orig/česky
30 HALLMARK S 28 filmový orig/česky
32 SUPERMAX S 29 dětský orig/česky
33 KIKA/ARTE S 30 dětský německy
34 CARTOON S 31 dětský anglicky

35 HBO R 21 filmový česky
36 KOLOTOČ SPEC. R 30 mix originalFI
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DOTAZNÍK
PRO VYBUDOVÁNÍ:

1. TELEVIZNÍHO KABELOVÉHO ROZVODU
2. OBECNÍHO INFOKANÁLU PO KABELU (současná obecní televize)
3. PŘENOSU SLUŽEB SÍTĚ INTERNET

c 1. PŘIPOJILI BYSTE SE DO SYSTÉMU? ANO NE
Pokud by:
— na území obce Hukvaldy byl vybudován TELEVIZNÍ KABELOVÝ ROZVOD (TKR), kte-
rým by byl šířen základní nabídkou níže uvedený počet televizních programů za cenu mě-
síčního poplatku

c 50 Kč — 8 kanálů 60 Kč — 10 kanálů 70 Kč — 12 kanálů

— bylo šířeno rozšířenou nabídkou níže uvedeného počtu tel. programů za cenu měsíční-
ho poplatku

c 100 Kč — 25 kanálů 120 Kč — 30 kanálů 140 Kč — 35 kanálů

— by byla šířena kompletní nabídka (35 kanálů) + FILMOVÁ NABÍDKA (HBO + jeden další)
za měsíční poplatek celkem 

c 300 Kč — 35 k + HBO 350 Kč — 35 k + HBO + 1 další (volitelný)

2. PŘIPOJILI BYSTE SE K OBECNÍMU A REGIONÁLNÍMU INFOKANÁLU (obecní televi-
ze) V KABELOVÉM ROZVODU (24 hod. denně v prvotřídní kvalitě)?

c ANO NE

3. POŽADOVALI BYSTE PŘIPOJENÍ K INTERNETU PŘES TKR ON-LINE (24 hodin
denně) RYCHLOSTÍ PŘENOSU BEZ OMEZENÍ STAŽENÝCH DAT za níže uvedený měsíč-
ní paušál?

c ANO NE

c 64 kbps/300 Kč 128 kbps/450 Kč 256 kbps/700 Kč

4. JEDNORÁZOVÝ ZŘIZOVACÍ POPLATEK ČINÍ 5 000 Kč, splatný k datu, které bude sta-
noveno radou obce a oznámeno min. 30 dnů před datem splatnosti. Ten zájemce, který
projeví závazně zájem o připojení a zaplatí ve stanovené lhůtě do 30 dnů od vyhlášení
způsobem v místě obvyklým, bude mít slevu 1 000 Kč a zaplatí tedy pouze 4 000 Kč.
Harmonogram výstavby bude stanoven podle počtu zájemců v daných lokalitách, finanč-
ního krytí obce a podle technických požadavků postupně tak, aby úseky mohly být ihned
zprovozněny.
Tento dotazník považuji za závazný k potvrzení svého zájmu, což dokládám svým pod-
pisem.
(svou odpověď vyznačte vždy křížkem v daném čtverci, vyplňujte čitelně hůlkovým písmem)

Příjmení a jméno: Podpis:

Bydliště a č.p.: Datum:


